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Válasszunk szemüveget!

Egyetlenegy perc, egyetlenegy pont. Ennyin múlt a magyar női kosárlabda-válogatott kijutása a párizsi olimpiára. Az utolsó meccset követően síri csendbe borult a Novomatic- 
aréna, pedig óriási hangulat volt, és nem csak az utolsó mérkőzésen... A vasárnapi meccsen ugyan 22 ponttal is vezettek a mieink, de végül a spanyolok nyertek  
73–72-re. A körbeverések miatt Magyarország csoportjában az utolsó helyen végzett.  FOTÓ: FILEP ISTVÁN 

Összetört az olimpiai álom

Kész a fülesbagolyleltár

– A 2024-es költségve-
tés stabil, ami lehető-
vé teszi, hogy városunk 
fejlődése ezután is len-
dü letben ma radjon 
– jelentette ki dr. Farkas 
Ciprián. Sopron polgár-
mestere a lapunknak 
adott interjúban kitért 
arra is, hogy az elmúlt 
időszak fejlesztései mi-
ként segítik a gazdasá-
got és a város folyama-
tos fejlődését.
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Sopron külterületén 2, Győr–Moson–Sopron várme-
gyében 1027 erdei fülesbaglyot számláltak össze az ön-
kéntesek év elején. Ez minden eddiginél nagyobb szám. 

Esély 
Sopronnak

 Farsangi hétvége a GYIK-ban
Kuglóf koncert, kerekítő foglalkozás, kézművesség is várta a gyerekeket és 
szüleiket a hétvégén a GYIK Rendezvényházban.  FOTÓ: FILEP ISTVÁN 10

A legjobb, ha szakember segítségét kérjük.  FOTÓ: FILEP ISTVÁN

A Soproni RISE csapata diadalmaskodott az idei soproni teremlabda-
rúgó-torna felső ágán. Mint arról lapunkban is beszámoltunk, idén öt 
egymás utáni hétvégén rendezték meg a küzdelmeket. A terembajnoki 
 címért tíz együttes küzdött.  FOTÓ: NÉMETH PÉTER 8
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Véget ért a teremtorna
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Ismét veszélyezteti a Soproni borvidéket az arany-
színű sárgaságot okozó, az amerikai szőlőkabóca 
által terjesztett fitoplazma. Igaz, jelenleg csak egy 
területen – de több szőlőben – észlelték a betegsé-
get, de máris megkezdődött a vármegyei kormány-
hivatal koordinálásával a védekezés.
– Az aranyszínű sárgaságot 
egy sejtfal nélküli baktérium 
okozza, amelyet az amerikai 
szőlőkabóca terjeszt – mondta 
a Soproni Témának Szemerits 
Attila, a Győr–Moson–Sopron 
Vármegyei Kormányhivatal 
növény- és talajvédelmi osz-
tályvezetője. – A betegség kö-
vetkeztében először csökken 
a termésmennyiség, romlik a 
szőlő minősége, majd 2–3 év 
után a teljes szőlőültetvény 
is elpusztulhat. A betegséget 
az amerikai szőlőkabóca ter-
jeszti, amely más, már fertő-
zött gazdanövényről, például 
iszalagról viszi át a kórokozót 
a szőlőre, úgy, hogy szívogatja 
a növények sejtnedveit. Így ke-
rül a szőlő nedvkeringésébe a 
fitoplazma, amely a vegetáció 
végén a gyökérzetben telel át.

(A betegség valószínűleg 
már fertőzött oltványokkal 
került Magyarországra. Ha-
zánkban 2013-ban azonosí-
tották először a kórokozót, a 
Soproni borvidéken 2016-ban 
észlelték első alkalommal.)

– Nagyon fontos, hogy a 
betegségnek nincs ellensze-
re, ezért a védekezést a fer-
tőzött tőkék gyökérrel együtt 
való kiirtása jelenti – folytatta 
az osztályvezető. – Abban az 
esetben, ha a betegség elérte a 
tőkék 30 százalékát, akkor az 
egész ültetvényt ki kell vág-
ni gyökérzettel együtt. A gaz-
dáknak a betegség észlelését 
jelenteniük kell a vármegyei 
kormányhivatalnak. Ez nem-
csak az összehangolt véde-
kezés miatt fontos, hanem 
azért is, mert csak így juthat-
nak a termelők kártérítéshez. 
Azt már említettem, hogy az 
aranyszínű sárgaság nem gyó-
gyítható, ezért kiemelt feladat 
az amerikai szőlőkabóca irtá-
sa időben végzett vegyszeres 
kezelésekkel.

A vármegyei kormányhiva-
tal együttműködik a gazdák-
kal, a hegyközséggel és a sop-
roni önkormányzattal is.

– A védekezés csak együt-
tesen lehet hatékony – hív-
ta fel a figyelmet Szemerits 

Attila –, például az azonos idő-
ben végzett, többszöri perme-
tezéssel, amelynek összehan-
golását a hegyközség végzi, s 
így olcsóbb lehet a vegyszerek 
beszerzése is.

Mint megtudtuk, az ame-
rikai szőlőkabóca jelenlétét a 
gazdák a szőlőkbe kihelyezett 
sárga színű, ragacsos lapok 
segítségével mérik fel. Abban 
az esetben, ha megjelentek az 

adott területen, akkor július–
augusztusban kezdődhet a 
vegyszeres védekezés.

– Egyelőre szerencsé-
re csak egy területen ütöt-
te fel a fejét a betegség, ezért 

pánikra nincs 
ok, de mindent 
meg kell tenni a megelőzés 
érdekében. Már csak azért is, 
mert az aranyszínű sárgaság 
elsősorban a chardonnay, a 

 zweigelt és a kékfrankos sző-
lőket veszélyezteti – hangsú-
lyozta Szemerits Attila. 

Soproni borvidék:  2016 után újra felütötte a fejét az aranyszínű sárgaság a szőlőkben

Fontos a megelőző védekezés

FÓRUM A VÉDEKEZÉSRŐL:  A fitoplazma elleni védekezésről és az aktuális teendőkről 
tartottak fórumot a soproni bortermelőknek múlt szerdán a Vinodomban. Az eseményt 
a Győr–Moson–Sopron Vármegyei Kormányhivatal és a soproni hegyközség közösen 
szervezte. A fórumon tucatnyi soproni borászat képviselője vett részt. 

Az aranyszínű sárgaság nem gyógyítható, ezért kiemelt feladat az amerikai 
szőlőkabóca irtása időben végzett vegyszeres kezelésekkel. FOTÓ: FILEP ISTVÁN

RENDŐRSÉGI  sorozat

Spárta: kiváló testvérvárosi kapcsolat
Spártai delegáció érkezett múlt pénteken Sopronba. A küldöttség tagja volt a görög város újon-
nan kinevezett polgármestere, Michail Vakalopoylos, valamint Neoklis Kritikos parlamenti 
képviselő is. A vendégeket dr. Farkas Ciprián, Sopron polgármestere, dr. Barcza Attila, Sopron 
és térsége országgyűlési képviselője, dr. Csiszár Szabolcs alpolgármester és Abdai Zsolt önkor-
mányzati képviselő fogadta a városházán. A polgármester kiemelte: a két település testvérvárosi 
kapcsolata kiváló, és biztos abban, hogy ez a jövőben is így marad. Dr. Farkas Ciprián ismertet-
te azokat a meghatározó fejlesztéseket, amelyek az utóbbi években megvalósultak Sopronban. 
 FOTÓ: ELEK SZILVESZTER

Soproni sikerek a zenei versenyen
Varga Márton, a Hunyadi János AMI fagott 
szakos tanulója nívó- és különdíjat is nyert 
XXII. Sistrum Zenei Versenyen Szombathe-
lyen. A szakmai zsűri kiválasztotta a fiatal 
zenészt, hogy a legjobb műsorszámokból 
összeállított gálahangversenyen, március 
18-án teljes versenyműsorával szerepel-
jen, emellett részt vehet a tarhosi VIII. Pro 
Musica Fúvósötös és Kamarazenei Tábor-
ban is. Marci felkészítő tanára Tama Krisz-
tina volt, zongorán Horváthné Török Adél 
kísérte.

Varga-Kékes Mátyás, a Horváth József 
Alapfokú Művészeti Iskola oboista növen-
déke ugyanezen a megmérettetésen arany 
fokozatot és különdíjat kapott produkció-
jáért. Mátyás különdíjasként szakmai kon-
zultációs lehetőséget nyert: különórákon 
vehet részt a verseny oboa szakos zsűritag-
jával, Kerényi Judittal, a budapesti Weiner 
Leó Zeneművészeti Szakközépiskola oboa-
tanárával. Az ifjú oboista felkészítő taná-
ra Szénási-Szabó Diána, zongorakísérője 
Tóthné Rázó Emőke volt.

A fiatalok biztonságáért
CZETIN ZOLTÁN 

Ellopták a bankkártyaadatait, fel-
törték a profilját a közösségi oldalon, 
a nevében küldtek átverő e-maileket 
– hosszan lehetne folytatni a sort. Már 
mindennaposak lettek az online átve-
rések. A rendőrök elsődleges célja ezek 
megelőzése. 

Használjuk reggel és este, sokszor evés közben 
és utazáskor, telefonon, számítógépen. Ma már 
nagyon sokat internetezünk – és nemcsak a fel-
nőttek, hanem egyre fiatalabbak, gyerekek is. 
Fontos, hogy az ő figyelmüket is felhívjuk a ve-
szélyekre, éppen ezért szervezett különböző 
generációknak kerekasztal-beszélgetést a sop-
roni rendőrség. 

– Már az általános iskolások is arról számol-
tak be, hogy becsapták őket az online térben, 
például különböző játékos profiljaikat ellopták 

– kezdte Cservenák Helga rendőr őrnagy, a Sop-
roni Rendőrkapitányság kiemelt bűnmegelőzé-
si főelőadója. – A középiskolások 70–80 száza-
lékának már van bankkártyája, lényeges, hogy 
ők tudják, senkinek ne adják meg a kártyaada-
tokat, ne készítsenek arról fotót sem. 

Online rendelés előtt mindig ellenőrizzük 
az oldal biztonságosságát! A számítógépe-
ken és a telefonokon is legyen aktív letöltése-
ket, webhelyeket ellenőrző program! A gyanús 
üzenetekre soha ne kattintsunk, hanem töröl-
jük azokat! 

– Online zaklatás, illetve több fiatalokat 
érintő bűncselekmény esetén azonnal lehet be-
jelentést tenni az internethotline.hu-n – foly-
tatta Cservenák Helga. – A weboldal könnyen 
használható, pontos esetleírásokat is tartal-
maz, mindenkinek ajánlom, hogy nézze át. 

A soproni rendőrség a biztonságos internet 
napja alkalmából pályázatot is kiírt, erre több-
tucatnyi gyermek küldte be alkotását. A legjob-
bakat ezúttal is díjazták. 

Rafai Zoltán szenior rendőr alezredes adta át a biztonságos internet napja alkalmából 
kiírt pályázat helyezettjeinek a díjakat. A rendőrség felvételén (balról jobbra) Kalmár 
Benjamin (2.), Farkas Olivér (1.), valamint Takács Luca (3.).

Az amerikai 
szőlőkabóca kifejlett 
példányainak mérete 
eléri az öt millimétert.
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HUSZÁR JUDIT 

Egy kicsit erősebb hasban, mint opti-
mális lenne? A vérnyomása vagy a cu-
korszintje is árnyalatnyival magasabb 
a kívántnál? Ne legyintsen! Mindezek 

– főleg ha együtt fordulnak elő – nagyon komoly 
problémát okozhatnak. 
Metabolikus szindróma – ta-
lán már hallották a kifejezést. 
Nem egy konkrét betegség, 
azt értjük alatta, amikor az 
anyagcserének több egymás-
sal párhuzamos zavara is van. 
A probléma már régóta léte-
zik, viszont az elmúlt évtize-
dekben folyamatosan nőtt az 
előfordulása, ráadásul egyre 
fiatalabbakat érint. 

– Alapvetően az elhízás-
ból indulunk ki, amelyet jelen 
esetben nem a BMI-indexszel 
vizsgálunk – kezdte dr. Hati 
Krisztina, a Soproni Gyógy-
központ osztályvezető főorvo-
sa. – Metabolikus szindróma 
diagnosztizálásához a has-
körfogatot kell megmérni. Ha 
ez férfiaknál 94-nél, nőknél 
pedig 80 centiméternél na-
gyobb, akkor már problémás. 

A súlytöbblet mellett még 
négy értéket vizsgálnak (a 
diagnosztizáláshoz) a szak-
emberek. Ha ezek közül (leg-
alább) kettő eltér a határér-
téktől, akkor metabolikus 
szindrómáról van szó. Az el-
ső az éhomi vércukor, ame-
lyet 5,6 mmol/l érték felett 

már figyelemmel kell kísérni. 
A második a vérnyomás: ha 
130/85 fölötti az érték, az ma-
gasnak számít. A harmadik 
a trigliceridszint, ez problé-
más, ha 1,7-nél nagyobb. Vé-
gül a HDL (jó) koleszterin-
szint: ha nőknél alacsonyabb 
1,29-nél, férfiaknak pedig 
1,03-nál, az komplikációk-
hoz vezethet. A diagnoszti-
záláshoz tehát haskörfogat-, 
vérnyomás-, valamint vércu-
korszintmérés, illetve egy la-
boratóriumi vizsgálat szüksé-
ges. De adódik a kérdés, hogy 
miért olyan nagy baj, ha va-
lakinél metabolikus szindró-
mát diagnosztizálnak? 

– Azért, mert a vizsgálatok 
szerint a metabolikus szind-
rómában szenvedők esetében 
kétszer gyakrabban fordulhat 
elő valamilyen kardiovaszku-
láris betegség, például szívin-
farktus vagy stroke, ráadásul 
ezek gyakran halálos kime-
netelűek – folytatta dr. Hati 
Krisztina. – Azt is mutatják a 
számok, hogy ma már a ma-
gyar férfiak harmadánál diag-
nosztizálható a szindróma, és 

egyre fiatalabb korban meg-
jelenik. Mindennek hátteré-
ben a rossz szokások, túlzott 
kalóriabevitel, kevés mozgás 
áll. Megelőzni, illetve gyógyí-
tani is épp ezek megváltozta-
tásával lehet. Fontos, hogy az 
érintettek testsúlya csökken-
jen, ehhez szükséges a kaló-
riabevitel mérséklése. Az ét-
rend átalakításához kérhetik 
dietetikus segítségét, akikhez 
kórházunkban beutaló nélkül 
is kapnak időpontot. Emellett 

napi fél óra aktív testmozgást 
javaslunk. Nagyon hatékony 
az úszás, biciklizés, futás, de 
eleinte a séta is. 

A szakember szerint fontos 
a motiváció, illetve a tudatos-
ság. Az étkezési napló vezeté-
sével például hamar felisme-
rik a betegek, hogy tényleg túl 
sok energiát visznek be. A gye-
rekeknél lényeges a hizlaló, 
szuperfeldolgozott élelmisze-
rek csökkentése, az egészsé-
ges életmódra nevelés. 

Metabolikus szindróma:  Kétszer gyakrabban fordulhat elő szív- és érrendszeri betegség

Nem csak esztétikai probléma!

– Metabilikus szindróma diagnosztizálásához a haskörfogatot kell megmérni. Ha ez férfiaknál 94-nél, nőknél pedig 80 cen-
timéternél nagyobb, akkor már problémás – tudtuk meg dr. Hati Krisztinától, a Soproni Gyógyközpont osztályvezető fő-
orvosától.  FOTÓK: FILEP ISTVÁN ÉS ILLUSZTRÁCIÓ

Tudja, hol van a Thur-
ner Mihály utca? Va-
jon kiről nevezték el a 
Károly-magaslati utat? 
És ki volt István bíró? 
Sorozatunkban neve-
zetes soproni utcákon 
kalandozunk.

A 19. században még „puszta-
ság” és szántóföld volt a mai 
Arany János utca környékén. 
A város centruma felé tekint-
ve pedig az egykori (külső, 
negyedik) városfal részleteit 
pillantottuk volna meg, vagy a 
Móricz Zsigmond utca házai-
nak hátulsó traktusától indu-
ló kerteket és azok kőkerítése-
it szemlélhettük volna.

Az új közterület 1934-ben 
kapta nevét, ekkoriban kezdő-
dött a kiépülése is. Az utca és 
a Deák tér végében álló evan-
gélikus teológia épületét (ma: 
Deák téri iskola) 1930-ban ad-
ták át, ezzel a Deák tér lezárá-
sa is jelképesen megtörtént. 
Az innen induló Arany János 
utcát egészen az akkori Győri 
vasútig – a mai GYSEV-pálya-
udvar – vezették. Szembetű-
nő, hogy az Arany János ut-
ca épületei nem egységesek. 
Megtalálható itt a kertes, elő-
kertes házak sora, de akadnak 
többemeletes lakóházak is. 

A Deák tér végén, a mai is-
kolánál állt a városi kórház. 

Ezt 1796-ban Ringer József 
építőmester vezetésével épí-
tették, és a mai kórház átadá-
sáig, 1919-ig szolgálta a város 
gyógyellátását. A tér másik 
végén 1876-ban indult meg a 
vasúti közlekedés, így azt a dé-
li határán vágányok és a vas-
úttársaság területe határolta. 
Szintén az utca végén van ma 
is a GYSEV-kertészet bejárata, 
amely már az 1930-as években 
is működött. 

1983-ban hagyták jóvá az 
Arany János utcai lakótelep 
beépítési tervét. Házai – töb-
bek között – az itt működő 

Tüzép telephelyén épültek 
meg, ahol például a fűtéshez 
szükséges szenet szerezhet-
ték be a soproniak. 1984-ben 
megkezdték az első épület fel-
húzását. A lakótelep tovább is 
bővülhetett volna, azonban a 
80-as évek nehezedő gazdasá-
gi viszonyai azt eredményez-
ték, hogy az állam lassan kivo-
nult a lakásépítési piacról. Az 

utca ellentétes oldalán volt a 
főbejárata, de az Arany János 
utca szomszédságában nyílt 
meg 1997-ben a Billa szuper-
market, amely akkoriban az 
egyik legkorszerűbb bevásár-
lóhelye volt a városnak..

Az Arany János utca törté-
netét Bolodár Zoltán, a Sopro-
ni Múzeum munkatársa me-
sélte el.

Sopronban járunk:  Az Arany János utca korábban pusztaság volt

Az ismert költő utcája 

ARANY JÁNOS  (1817–1882) magyar költő, tanár, lapszer-
kesztő, a Kisfaludy Társaság igazgatója, a Magyar Tudo-
mányos Akadémia tagja és főtitkára volt, a magyar iroda-
lom egyik legismertebb és egyben legjelentősebb alakja. 

Az Arany János utca épületei nem egységesek, családi házak mellett emeletes társasházak 
is megtalálhatóak a belvárosi utcában.  FOTÓ: FILEP ISTVÁN

MEGKÉRDEZTÜK  olvasóinkat

ERŐSS SÁNDOR:  Igen, 
megtaláltam a feleségem 
személyében, akivel már 
sok-sok éve vagyunk há-
zasok. Gyerekeink szü-
lettek, akik azóta már fel-
nőttek, és felépítettünk 
közösen egy házat is. Nem 
tudnám nélküle elképzelni 
az életemet.

SZABÓ VIKTÓRIA:  Igen, 
volt akkora szerencsém, 
hogy találkoztam vele. 
Négy éve történt mindez, 
azóta már örök hűséget 
is fogadtunk egymásnak. 
Megszületett a szerel-
münk gyümölcse is, idén 
nyáron lesz 2 éves.

MOLNÁR VIKTÓRIA: 
 Azt kell mondanom, hogy 
nem. Többször gondol-
tam, hogy megtaláltam, 
de sajnos sosem értek bol-
dog véget ezek a történe-
tek. Sokszor csalódtam az 
emberekben. Évek óta nem 
keresem már, inkább a 
munkámra koncentrálok.

SZELE JULIANNA LÍ-
VIA:  Úgy érzem, igen, bí-
zom benne, hogy helyesek 
a megérzéseim. Májusban 
lesz 4 éve, hogy egymás-
ra találtunk. A miénk nem 
volt szerelem első látásra, 
folyamatosan alakult át a 
kapcsolatunk.

Megtalálta a szerelmét?
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Hagyományosan a hűség napi ünnepségsorozat-
hoz kapcsolódóan adják át Sopron legrangosabb 
elismeréseit. A Sopron kiváló pedagógusa díjat 
2023-ban Tscheki Katalin és Tomopulu Andromáhi 
 érdemelte ki. 

TSCHEKI KATALIN

Tscheki Katalint 35 évvel ez-
előtt gyermekszeretete, a fo-
gyatékkal élők segítése iránti 
elkötelezettsége vezette a si-
ketek iskolájába, a mai Tóth 
Antal EGYMI-be. Akár egy 
egész osztály nevelését–ok-
tatását, akár egyéni foglalko-
zást, a hallássérült gyermekek 

hangképzését, beszédfejlesz-
tését bízták rá, mindegyi-
ket szívvel-lélekkel végezte. 
Szakmai elkötelezettségét 
elismerve 2011 óta az intéz-
mény igazgatója. Az iskola 
profilja nagyrészt az ő veze-
tése alatt alakult át, és mára 
a beszédfogyatékos és egyéb 
pszichés fejlődési, valamint a 

súlyos tanulási zavarral küz-
dő gyermekek oktatása is az 
iskola fő feladatai közé tarto-
zik. Fontos számára, hogy di-
ák és tanár is jól érezze ma-
gát az intézmény falai között, 
az ő irányítása alatt lett az in-
tézmény Boldogiskola és öko-
iskola is.

TOMOPULU 
ANDROMÁHI 
Tomopulu Andromáhi 39 éve 
van a pedagóguspályán. 1986-
tól a Soproni Német Nemze-
tiségi Általános Iskola, vagy 
közismertebb nevén a Fenyő 
Téri Általános Iskola tanítója. 

A mai napig osztályfőnökként 
dolgozik. Osztályaiban nagy 
hangsúlyt fektet a lemaradó 
tanulók felzárkóztatására és 
a tehetséges diákok gondo-
zására is. Tanítványai rend-
szeresen érnek el kimagasló 
eredményeket a tanulmányi 
versenyeken, különösen igaz 
ez a legrangosabb matema-
tikai megmérettetésekre. 
A szülői munkaközösség és a 
kollégák megbecsülése mel-
lett diákjai is szeretettel gon-
dolnak rá. Ezt mi sem bizo-
nyítja jobban, mint az, hogy 
erre az elismerésre is ők, il-
letve a szülők javasolták.

Játékunkban egy neves épületről vagy köztéri al-
kotásról mutatunk be részletet, olvasóinknak pe-
dig az a feladatuk, hogy a részletből felismerjék 
az egészet, és megírják nekünk, melyik alkotást 
rejtettük el. Azok között, akik a helyes megfejtést 
február 21-ig beküldik a Soproni Téma, 9400 Sop-
ron, Liszt Ferenc utca 1. vagy a szerkesztoseg@
sopronitema.hu e-mail-címre, ajándékot sorso-
lunk ki.  Január 31-i rejtvényünk megfejtése: 
Fényes Imre emléktáblája, szerencsés megfej-
tőnk: Sarang István, Sopron, Aranyhegy utca. 

Fényes Imre emléktáblája a Berzsenyi Dániel Evangélikus (Líceum) Gimnázium udvarán
Fényes Imre az akkor még Bihar, ma Bé-
kés vármegyéhez tartozó Kötegyánban 
született 1917-ban. Felmenői között tud-
hatta a közgazdasági statisztika első je-
lentős hazai képviselőjét, Fényes Eleket 
(1807–1876). 

Fényes Imre oktatói munkássága so-
rán három egyetemet szolgált, kilenc évig 
a kolozsvári, három évig a debreceni, kö-
zel negyed évszázadig pedig Budapesten, 
az ELTE Természettudományi Karán volt 
professzor mint elméleti fizikus. Első-
sorban a kvantumelmélet, kvantumfizi-
ka, mikrofizika, termosztatika területén 
ténykedett. Születésének 75. évforduló-
ján, 1992-ban az Eötvös Loránd Fizikai 
Társaság Sopron városi csoportja emlék-
táblával és emléküléssel adózott a magyar 
fizika kimagasló egyénisége emlékének. 
Fényes Imre pedagógiai kísérletének, 
mely a hőtan oktatásának korszerűsíté-
sét célozta, a soproni Berzsenyi Dániel 
Gimnázium adott otthont. A professzor 

emlékét egy róla elnevezett diákolimpiai 
válogató fizikaverseny is őrzi. 

2017-ben, születésének századik évfor-
dulóján Nagy Márton (1932–2021), a Ber-
zsenyi egykori legendás fizikatanára mél-
tatta munkásságát, majd dr. Horváth 

László Ferenc villamosmérnök, dr. Kovács 
László fizikaprofesszor és dr. Kotek Lász-
ló egyetemi mestertanár koszorúzta meg 
az emléktáblát.

Fotó és szöveg: Pluzsik Tamás

HOL JÁRUNK?  – rejtvény

A városi programokról további információk: 

soproniprogramok.hu

EZ LESZ…  – programajánló
FEBRUÁR 14., SZERDA 

Kisvárosi villasor
15 óra, Pedagógusok Soproni Művelődési Háza
Jacsó Erika és T. Horváth József műsora

Valentin-napi vallomás a Tűztoronyban
15 óra, Tűztorony 

Széchenyi Casino
17 óra, Széchenyi-gimnázium díszterme
Gerencsér Gábor autóipari szakértő előadása

Páros belvárosi séta a szerelem jegyében
17 óra, Tűztorony 

FEBRUÁR 15., CSÜTÖRTÖK 

Legyetek jók, ha tudtok
15 és 19 óra, Soproni Petőfi Színház 
További időpontok: február 16. 19 óra, február 17.  
19 óra, február 19. 12 és 17 óra, február 20. 17 óra, 
február 21. 17 óra, február 22. 17 óra 

Festőkuckó: Varázslatos korcsolya
16 óra, GYIK Rendezvényház 

FEBRUÁR 17., SZOMBAT 

Nyílt nap a Lenck-villában
10 óra, Lenck-villa 

Ami az útikönyvekből kimaradt... – séta
11 óra, Tourinform iroda

LAZARVS koncert
19 óra, Hangár Music Garden 

FEBRUÁR 18., VASÁRNAP 

Liza kisasszony férjhez megy – tárlatvezetés
15 óra, Lenck-villa 

Szerelmi szálak – improvizációs előadás
17 óra, Búgócsiga Akusztik Garden

Ray Cooney: A miniszter félrelép
19 óra, Liszt-központ

FEBRUÁR 19., HÉTFŐ

Dr. Kádár Annamária előadása 
18 óra, Fagus Hotel
„Ismerd meg önmagad, és tudni fogod a sorsodat” 

Aranyosi Péter és Badár Sándor estje
18 óra, Liszt-központ

FEBRUÁR 20., KEDD 

Alzheimer Café a védőoltásokról
15 óra, volt megyeháza díszterme 
Dr. Berkesné dr. Ács Gabriella járási tiszti főorvos előadása

FEBRUÁR 21., SZERDA 

Tai Chi tanfolyam – első foglalkozás 
17.30, GYIK Rendezvényház 

FEBRUÁR 22., CSÜTÖRTÖK 

Baba–mama klub
10 óra, Liszt-központ

Virágos Sopronért 
17 óra, Ligneum látogatóközpont 

Liszt Filmklub: Magyar Passió
19 óra, Liszt-központ

FEBRUÁR 23., PÉNTEK

Felolvasószínház – Okuláré Projekt
18 óra, Cédrus Könyvkereskedés

Moby Dick és Prakker koncert
19 óra, Liszt-központ

Tscheki Katalin vezeti a Tóth Antal EGYMI-t. Tomopulu Andromáhi a Fenyő Téri Általános Iskola tanítója.

Kiváló pedagógusaink
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Lemondott a köztársasági elnök
Lemondott köztársasági elnöki posztjáról Novák Katalin. A fe-
lelősségteljes döntést azt követően jelentette be szombat dél-
után, hogy elismerte, hibázott, amikor a múlt év áprilisában 
kegyelmet adott a bicskei gyermekotthonban történt gyermek-
bántalmazási (pedofil) ügy egyik érintett és elítélt szereplőjé-
nek. – Hibáztam, mert a kegyelmi döntés és az indokolás hiánya 
alkalmas volt arra, hogy a pedofíliára vonatkozó zéró toleran-
cia kapcsán kételyeket ébresszen – mondta búcsúbeszédében.
Visszavonul a közélettől Varga Judit is, aki akkori igazságügyi 
miniszterként ellenjegyezte a köztársasági elnök döntését. 

Terv és Öntöde utca: változik a forgalmi rend
A tervek szerint február 19-én lezárják az Öntöde és a 
Terv utca közti vasúti átjárót, ezután mindkét utca zsák-
utca lesz. A lezárás oka, hogy az (M85-öst is kivitelező) SDD 
konzorcium már most elkezdi a Terv utcában a munkát, 
hogy összekösse azt az északnyugati elkerülőúttal. Az a 

cél, hogy minél hamarabb, lehetőleg már májusban meg-
nyithassák az északnyugati elkerülőt. 

A kivitelező kéri a közlekedők türelmét, valamint együtt-
működését. Mindenki figyelje az aktuális forgalmi rendet, 
esetleg számoljanak hosszabb menetidővel!
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– A 2024-es költségvetés stabil, ami lehetővé teszi, 
hogy városunk fejlődése lendületben maradjon 
– jelentette ki dr. Farkas Ciprián. A polgármester a 
lapunknak adott interjúban kitért arra is, hogy az 
elmúlt időszak fejlesztései miként segítik a gazda-
ságot és a folyamatos fejlődést.
– Polgármester úr, túl va-
gyunk az esztendő egyik 
legfontosabb önkormány-
zati ülésén, amelyen egy-
hangúlag fogadták el Sop-
ron idei költségvetését.

– Valóban így történt, de 
a kép ennél sokkal árnyal-
tabb, ugyanis a baloldali po-
litikusok nem vettek részt az 
ülésen. 

– Bocsásson meg, de az 
ellenzék az egész világon az-
zal demonstrálja egyet nem 
értését az adott hatalom-
mal, hogy nem szavazza meg 
a költségvetést. Legyen szó 
akár egy országról, akár egy 
településről.

– Igen, de esetünkben meg 
sem jelentek a képviselőik, így 
eleve feladták, hogy kifejtsék 
egyetértő vagy ellenző véle-
ményüket a város legfonto-
sabb rendelete kapcsán. Más 
lett volna a helyzet, ha részt 
vesznek az ülésen, és elmond-
ják az álláspontjukat, hiszen 
a város életéről volt szó. Így 
viszont cserbenhagyták vá-
lasztóikat, nem tettek eleget 
kötelezettségüknek.

– Mire elég az idei költ-
ségvetés?

– Mielőtt erre válaszolok, 
fontos emlékeztetni, hogy 
milyen rendkívüli időszakot 
hagytunk magunk mögött, 
amely még napjainkban is 
érezteti hatását. Járvány, há-
ború, energiaválság és magas 
infláció – hogy csak a legjelen-
tősebbeket említsem. Mind-
ezek ellenére, összhangban a 

kormány eredményes gazda-
ságpolitikájával, Sopronban is 
sikerült olyan megoldásokat 
találni, amelyek biztosították 
a közszolgáltatások fenntar-
tását úgy, hogy a fejlesztések 
sem álltak le, és a baloldali re-
ceptekkel ellentétben adót 
sem emeltünk. Voltak kelle-
metlenségek, de a soproniak 
bizalmának és türelmének 
köszönhetően együtt túllen-
dültünk egy nehéz időszakon.

– A fejlesztésekről majd 
váltsunk szót, de most tér-
jünk vissza a költségvetés-
hez, amelynek főösszege 
valamivel több mint 23 mil-
liárd forint!

– Fontos ismérv, hogy a be-
vételi és a kiadási oldal egyen-
súlyban van. A költségvetés 
biztosítja a kötelező és az ön-
ként vállalt feladatok teljesí-
tését, mint például a kulturá-
lis és a civil szféra, valamint a 
sportélet támogatását. 

– Mi lesz a folyamatban 
lévő fejlesztésekkel?

– Folytatjuk mindegyiket, 
hiszen az a célunk, és azért 
dolgozunk, hogy Sopron fej-
lődése lendületben marad-
jon. A piac tavasszal elké-
szül, folytatódik az M85-ös 
építése egészen az országha-
tárig. A tervek szerint az év 
végére, legkésőbb a követke-
ző év elejére készre jelenthe-
ti a kivitelező. A város életé-
ben azonban lesz egy újabb 
fontos mérföldkő, ugyanis el-
készül az M85-öshöz kapcso-
lódó északnyugati elkerülő, 

amely könnyebbséget jelent 
majd azoknak az Ausztriába 
utazóknak, akik Ágfalván, az 
ágfalvi lakóparkban, a Kutya-
hegyen vagy Bánfalván élnek. 
Ugyanakkor jelentős teher-
forgalomtól szabadul meg a 
város, hiszen a kamionok és 
a tehergépkocsik Sopron ha-
tárától az elkerülőúton foly-
tathatják csak az útjukat, s az 
autóúton át az északnyugati 
elkerülőn érik el céljukat, pél-
dául a sörgyárat.

– Az M85-ös megépíté-
se meghatározó nemcsak 
a magánéletünkben, de 
a város gazdasága szem-
pontjából is.

– Az autóút felbecsülhe-
tetlen jelentőségű. Megépí-
tése kiemelt része annak a 
törekvésünknek, hogy meg-
erősítjük a helyi gazdaságot. 
A Sopront magába záró zsák 
szája kinyílt, így adott a lehe-
tőség, hogy a várost minden 
irányból gyorsan elérhessék 
a vállalkozások. Hogy ez így 
legyen, a kormány támogatá-
sával kialakítottuk a közel 30 
hektáros ipari parkot abban a 
reményben is, hogy a szom-
szédságában lévő, folyamato-
san fejlődő GYSEV logisztikai 
központjával együttműköd-
ve jelentős vasúti és közúti 
logisztikai bázis jöjjön lét-
re. A kormánnyal folyamato-
san tárgyalunk, s jó esélyeink 
vannak, hogy terveink meg-
valósulnak. A helyi kis- és 
középvállalkozások számára 
hoztuk létre az inkubátorhá-
zat, így is segítve munkájukat. 
A helyi gazdasági élet szerep-
lői jelentősen fejlődtek az el-
múlt időszakban, részben 
kormányzati, részben pedig 
saját forrásból. Ehhez a téma-
körhöz kapcsolódik a munka-
erő kérdése. Magyarországon 
ma már munkaerőhiány van, 
s ez Sopronra hatványozottan 

igaz, elsősorban az ausztriai 
munkavállalások miatt. Cé-
lunk, hogy minél többen itt-
hon dolgozzanak, s olyan 
szakemberek kerüljenek ki a 
szakképzési intézményekből, 
akik értik a kor kihívásait. En-
nek a követelménynek magas 
szinten felel meg a soproni 
szakképzés.

– Az előzőekben a leg-
nagyobb fejlesztésekről be-
széltünk, de a városban 
példátlan mértékű volt az 
autóúton kívüli közleke-
dési infrastruktúra fej-
lesztése is.

– Az elmúlt öt évben kö-
zel 100 utcát újítottunk fel, 
és megépítettük az Árpád ut-
cai parkolóházat. Közel 900 új 
parkolót létesítettünk, s biz-
tonságosabbá tettünk számos 
gyalogos átkelőhelyet. Ter-
mészetesen tudjuk, hogy van 
még tennivaló, ezért a felújítá-
sokat lépésről lépésre folytat-
juk városszerte. 

– Eddig nem esett szó 
a Fertőről, pedig a jövőben 
fontos szerepet játszhat 
nemcsak a turizmusból élők 
életében, de a város gazda-
ságában is.

– A város fejlesztése soha-
sem rögtönzéssel történt és 
történik. Vagyis komplex mó-
don, az élet minden területét 
igyekszünk figyelembe venni. 
A turizmus Sopronban is hú-
zóágazat kell, hogy legyen, hi-
szen páratlan adottságokkal 
rendelkezik városunk. En-
nek érdekében már eddig is 
sokat tettünk, de a Fertő-part 
jelenleg is tartó fejlesztése el-
engedhetetlen. A gazdaság és 
a turizmus megerősítése ad 
esélyt Sopronnak, hogy fejlő-
dése fenntartható legyen. Ép-
pen ezért nem fogjuk hagy-
ni, hogy a baloldal és álcivil 
szervezetei ellehetetlenítsék 
a Fertő-part fejlesztését.

Dr. Farkas Ciprián:  A gazdaság megerősítése kiemelt feladat

 Esély Sopronnak

– A helyi kis- és középvállalkozások számára hoztuk létre az inkubátorházat, így is segítve munkájukat – nyilatkozta a 
Soproni Témának dr. Farkas Ciprián polgármester.  FOTÓ: SOPRONMÉDIA

„... tudomásul kell ven-
nünk, hogy az árak 
sohasem (vagy csak rit-
kán) mozognak lefelé, 
de éppen ezért kell meg-
nézni (úgy általában 
is), hogy mikor, mire és 
mennyit költünk.”

JEGYZET

Csábító ajánlatok
HORVÁTH FERENC   
főszerkesztő

Számomra meglehetősen idegesítő, hogy a ke-
reskedelem milyen erőszakosan sietteti az időt. 
Emlékezzenek csak vissza, már szeptember vé-
gén elkezdte a készülődést a nagy bevásárló-
központok és az áruházak jelentős része, létre-
hozva egy karácsonyi szigetet vagy minimum 

egy külön polcot! 
A cél persze nem más 
ilyenkor, mint hogy 
nyomást gyakorol-
janak a vásárlók-
ra, hogy minél előbb 
és minél többet vá-
sároljanak, hogy mi-
nél több pénzt kicsi-
karjanak az ilyenkor 
még csak többnyire 

gyanútlan szemlélőkből. Tudom, a kereskedel-
mi forgalom jelentősen befolyásolja a nemzeti 
jövedelmet, nem mindegy, hogy az adott évben 
mennyit költünk a boltokban, engem mégis bánt 
ez az „erőszakos tolakodás”. Már „várom”, hogy 
mikor lesz a polcokon az első nyuszi, mintegy 
jelet adva a húsvéti készülődéshez.

Nem lennék igazságos azonban, ha csak a 
kereskedőket említeném. Ugyanez a helyzet 
az utazásszervezőknél, a szállást kínálóknál, 
nemcsak itthon, hanem külföldön is. Sőt! Na-
ponta jönnek szembe velünk a csábító tenger-
parti pihenést kínáló ajánlatok vagy az aktív 
turizmust támogató lehetőségek. Persze „jelen-
tős” kedvezményt nyújtva, ha időben foglalunk, 
s így megkíméljük magunkat az utolsó pillana-
tos hercehurcától, de azért nem árt figyelnünk. 
A múlt évben ugyanis tettem egy próbát. Ugyan-
abban a (horvát) kempingben ugyanarra a mo-
bilházra, ugyanabban az időpontban és ugyan-
annyi napra kértem ajánlatot közvetlenül a 
kempingtől, majd egy szállásközvetítőtől. Nos, 
ha nem is nagyon, de azért meglepődtem, mert 
a kemping ajánlata érezhetően olcsóbb volt a 
nagy kedvezménnyel kecsegtető közvetítő kí-
nálatánál. Természetesen nem állítom, hogy 
minden esetben ez a helyzet, csak arra szeret-
ném felhívni olvasóink figyelmét, hogy nem árt 
óvatosnak és körültekintőnek lenni, mert nem 
mindegy, hogy miért és mennyit fizetünk. S eb-
ből a szempontból teljesen mindegy, hogy ide-
haza vagy külföldön.

Persze tudomásul kell vennünk, hogy az 
árak sohasem (vagy csak ritkán) mozognak le-
felé, de éppen ezért kell megnézni (úgy általá-
ban is), hogy mikor, mire és mennyit költünk. Le-
gyen szó akár élelmiszerről (amiből rengeteget 
pazarol a világ), húsvéti ajándékról, utazásról 
vagy egy kabátról. Szerencsére egy tudatos és 
sikeres kormányzati programnak köszönhető-
en már túl vagyunk az inflációs sokkon, s nő a 
keresetek reálértéke, tehát többet költhetünk, 
de ez nem jelentheti azt, hogy ne figyeljünk a ki-
adásainkra, különösen egy ilyen, puskaporos 
hordóval körülrakott Európában. 

• Általános segélyhívó  112
• Mentők      104
• Orvosi ügyelet 1830
• Soproni Gyógyközpont     

előjegyzés  514–205, 514–206
• Soproni Katasztrófavédelmi 

Kirendeltség (Tűzoltóság, 
Polgári Védelem) 
 105, 510–672,  510–617

• Rendőrség      107, 311–234
• Előfizetői tudakozó  11818
• Belföldi tudakozó  11800
• Polgármesteri hivatal      

 06–80/204–322, 515–100
• Soproni Polgárőr Egyesület     

 06–30/385–5732
• Sopron Holding    514–600 
• Közútkezelés  515–123
• Gyermekjóléti szolgálat      

 524–361
• SOSZI      506–400

• Támogató szolgálat     
 06–20/395–9040

• Családsegítő szolgálat 
   524–361

• Családok Átmeneti Otthona     
 524–362

• Pártfogó felügyelet      
 508–126, 508–395, 508–392

• Telefonos lelki  
első  segély-szolgálat     116–123

• Drog stop      06–80/505–678
• Magyar Autóklub      188
• Áramszolgáltató      

 06–80/533–533
• Vízszolgáltató       519–100
• Gázszolgáltató      

 06–80/440–141
• MÁV      06–1/3 49 49 49
• GYSEV      577–212
• Volánbusz      06–1/382 08 88

KÖZÉRDEKŰ SZÁMOK
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KÖVES ANDREA

A horgászat az egyik legnépszerűbb hobbi ha-
zánkban, jelenleg több mint 850 ezer regisztrált 
horgászt tartanak számon Magyarországon. So-
rozatunk középpontjában a soproni horgászok 
állnak, ezúttal a Pisztráng Horgász Egyesületet 
mutatjuk be.
A Soproni-heg ység erdők 
ölelte, meseszép színfoltja a 
Brennbergi-víztározó, vagy 
más néven a Fehér úti tó, 
amelyet a Rák-patak felduz-
zasztásával alakítottak ki. 
A tó partján a Pisztráng Hor-
gász Egyesület tagjai min-
den évszakban örömmel űzik 
természetközeli hobbijukat. 
A közel harminc éve alapított 
egyesület nem véletlenül kap-
ta elnevezését a közkedvelt 
édesvizű halról, hiszen egy-
koron pisztrángokat is telepí-
tettek ide. 

– A csaknem háromhek-
tár területű tó partján a hor-
gászat 180 tagunk számára 
igazi örömforrást jelent – me-
sélte Honyák Gábor, az egye-
sület elnöke. – Jelenleg első-
sorban ponty, amur, keszeg, 
kárász, csuka és süllő fogha-
tó itt. A víz – a hazai tavakhoz 
képest – nálunk hidegebb, 
ennek előnye is van, hiszen a 
minősége kiváló, jóval kisebb 
az esély az algásodásra, a ha-
lak egészségesek, de a növe-
kedésük lassúbb. Nálunk a 

sporthorgászatnak van na-
gyobb súlya, a halvédelemre 
már hosszú évek óta kiemelt 
figyelmet fordítunk.

Az egyesület évente 15 má-
zsa pontyot, 1 mázsa ragado-
zó halat, többségében süllőt 
és 5 mázsa keszegfélét telepít 
a tóba egy elfogadott tervnek 
megfelelően. Mindez jelentős 
mennyiségű hal a tó nagysá-
gához viszonyítva. Kiemelt 
figyelmet fordítanak a víz 
minőségének megőrzésére, il-
letve a környezetének a rend-
ben tartására. 2020–21-ben 
önerőből kikotorták a tó med-
rét, mert addigra már nagy 
mennyiségű föld mosódott be 
a környező fás területekről. 

Az egyesület elnöke be-
szélgetésünk során kiemelte: 
a tagok összetartó közössé-
get alkotnak, évente több al-
kalommal szerveznek közös 
programot a tó partján. Mint 
rámutatott, országos szin-
ten a kicsi egyesületek kö-
zé tartoznak, ennek ellenére 
ugyanazoknak az adminiszt-
rációs feladatoknak kell eleget 

tenniük, mint a náluk jóval na-
gyobbaknak. Ennek megoldá-
sa nem kis erőfeszítést jelent 

számukra, ám bíznak abban, 
hogy mindezek ellenére si-
kerül továbbra is a jelenlegi 

keretek között örömhorgász-
niuk hazánk egyik legszebb 
tava mellett.

A HALGAZDÁLKODÁS ÉS A HALÁSZAT  a magyar agrárium elidegeníthetetlen része, 
a nemzeti örökség hordozója. A Magyar Országos Horgász Szövetség lett 2030 végéig 
a legtöbb vízterület halgazdálkodási jogának haszonbérlője, amely képviseli a hazánk-
ban működő több mint 1200 horgászszervezetet. A kormány kiemelt feladata a halfo-
gyasztás népszerűsítése, ezért megőrizte az étkezési hal 5 százalékos áfáját, és támo-
gatja a minőségi hazai hal termelését.

A Fehér úti tavat a Rák-patak felduzzasztásával alakították ki. A tó partján a Pisztráng 
Horgász Egyesület tagjai minden évszakban örömmel űzik természetközeli hobbijukat.

MADARÁSZ RÉKA

Sopron külterületén 2, 
Győr–Moson–Sopron 
vármegyében 1027 erdei 
fülesbaglyot számláltak 
össze az önkéntesek év 
elején. Ez minden eddi-
ginél nagyobb szám.

Mint minden évben, idén is 
felmérte a Magyar Madártani 
és Természetvédelmi Egyesü-
let (MME) az erdei fülesbag-
lyok telelőhelyeit. Az országos 
akcióba a lakosságot is bevon-
ták. Az egyéni megfigyelők, 
családok, baráti társaságok 
mellett óvodák, általános és 
középiskolák is bekapcsolód-
tak a megfigyelésbe, ami janu-
ár 19. és 22. között volt.

– A felmérés segítségével 
fontos információkat szer-
zünk arról, hogy az adott év-
ben mennyi erdei fülesbagoly 
telel országunkban – tudtuk 
meg Bodor Ádámtól, az MME 
Kisalföldi Helyi Csoportjának 
tagjától. – Télen nemcsak a 
hazai költőállomány van itt, 
hanem az északibb országok-
ból is érkeznek hozzánk fü-
lesbaglyok. Ha ugyanis nagy 
a hóvastagság, akkor nem 
férnek hozzá a zsákmányál-
lataikhoz – pockok, egerek –, 
ezért kénytelenek délebbre 
húzódni. 

Az erdei fülesbaglyok kü-
lönleges viselkedése, hogy 

a téli időszakban csapato-
san keresik fel a települések, 
különösen az agrárterüle-
tek falvainak és városainak 
belterületeit. Általában zárt 
lombkoronájú fákat választa-
nak nappali pihenőhelynek, 
főképpen örökzöldeket, fe-
nyőket és tujákat, de a nyírfa 
is megfelelő a számukra. 

Győr–Moson–Sopron vár-
megyében 2024 januárjában 
86 településen járt összesen 

60 önkéntes. 67 helyen talál-
tak erdei fülesbaglyot, össze-
sen 1027 madarat számoltak 
össze, ami új rekordnak szá-
mít, és azt mutatja, hogy me-
gyénk kiemelten fontos fész-
kelő- és telelőhely. Sopron 
külterületén két baglyot ész-
leltek, de a környező telepü-
léseken jóval nagyobb az állo-
mány – Fertőszentmiklóson 
például 9, Fertődön 33 mada-
rat láttak az önkéntesek. 

MADARÁSZ RÉKA

Most van itt az ideje az örökzöldek és a gyümölcs-
fák oltásának. A művelet célja, hogy a nemesített 
növény tulajdonságait továbbvigyük.

Az oltás olyan szaporítá-
si módszer, amellyel egy nö-
vényi részt áthelyezünk egy 
másik növényre azzal a szán-
dékkal, hogy a partnerek az 
összeforradás után egy nö-
vényként folytassák életüket. 
Az alany és az átültetett rész 
az összeforradás után alkot-
ja az oltványt, melynek gyö-
kerét vagy akár a törzsét is az 
alany adja.

– Oltásra azért van szük-
ség, mert egy nemesített nö-
vény magról nem viszi to-
vább a tulajdonságokat, ha 
viszont ráoltjuk egy másik, 
vele kompatibilis növényre, 
akkor megmarad a nemes tu-
lajdonság – tudtuk meg Kó-
nya Kristóf erdész, parképítő 
és -fenntartó, valamint dísz-
növénytermesztő technikus-
tól. – Az örökzöldek számára 
az oltás optimális ideje febru-
ár, amikor még az alany és a 
nemes növény is nyugalmi ál-
lapotban van. Gyümölcsfák-
nál a folyamat más: február-
ban érdemes levágnunk az 
oltóvesszőt, amit hűvös he-
lyen kell tárolni egészen ad-
dig, amíg az alany fel nem 
ébred, ugyanis akkor már rá 
lehet oltani.

Természetesen nem mind-
egy, hogy mire, mit oltunk. 
A rokonok szeretik egymást, 

vagyis a lucfenyőre gömb nö-
vekedésű ezüstfenyőt lehet 
például oltani. A módszer az 
örökzöldeknél a következő: 
levágjuk a nemes hajtást (oltó-
vessző) az anyanövényről, az 
alsó egyharmadáról leválaszt-
juk a leveleket, és hosszanti ék 
alakúra metsszük. Az alany 
oldalát hosszában és seké-
lyen bemetsszük, és az éket a 

vágásba toljuk. Az oltás helyét 
oltószalaggal bekötözzük.

– Ahhoz, hogy sikeres le-
gyen a művelet, az örökzöl-
dek oltványait fóliasátorba 
kell helyezni, mivel magas pá-
ratartalomra van szükségük. 
Gyümölcsfákat lehet oltani a 
kertben is – folytatta Kristóf. 
– Ha sikeres az oltás, kihajt 
a fa. Az örökzöldeket nyá-
ron hozzuk ki a fóliasátorból, 
és helyezzük őket árnyékos 
helyre! A következő év tava-
szán pedig metsszük le a nö-
vényről az alanyt az oltás fö-
lött, hogy csak a nemes rész 
nőjön tovább!

Megyénkben  86 településen járt 60 önkéntes

Kész a fülesbagolyleltár Mindent a fák oltásáról

Az erdei fülesbagoly (Asio otus) 2020-ban az év madara volt 
– hazánkban védett.  FOTÓ: KAPOSVÁRI MARCELL

– Az örökzöldek számára az oltás optimális ideje február – 
tudtuk meg Kónya Kristóftól.  FOTÓ: FILEP ISTVÁN

Virágos  
Sopronért 
Folytatódik az Egészséges, 
emberibb környezetért, a 
Virágos Sopronért rendez-
vénysorozat. Február 22-én 
17 órakor a Ligneumban kö-
szöntőt mond dr. Varga Má-
ria növényvédelmi szakta-
nácsadó. Prof. dr. Faragó 
Sándor akadémikus Nils 
Holgersson utazása a vad-
ludakkal és prof. dr. Bartha 
Dénes egyetemi tanár Az év 
fája címmel tart előadást. 
Közreműködik Fodor Gábor 
fuvolaművész és Horváth 
Sándor életmód-tanácsadó. 
A rendezvényen fügefadug-
ványokat és csicsókagumó-
kat adnak ajándékba. 

A legszebb  
házak
A szakmai zsűri értékelt, 
kihirdették a Fertő-táj leg-
szebb háza pályázat nyer-
teseit. Felújított épület ka-
tegóriában a fertőhomoki 
ravatalozó, az új épületek 
között egy hidegségi csalá-
di ház, az energiatudatos 
épületek között pedig egy 
hegykői hotel nyert. A Fer-
tő-táj Világörökség Magyar 
Tanácsa és a Civilek a Fer-
tő-tájért Egyesület 2023-
ban is három kategóriában 
írta ki a pályázatot. A díja-
kat pénteken adta át Barcza 
Attila, Sopron és térsége or-
szággyűlési képviselője és 
Ivanics Ferenc, a Fertő-táj 
Világörökség Magyar Taná-
csa elnöke.

A Pisztráng Horgász Egyesület  tagjai összetartó közösséget alkotnak

Igazi örömforrás a horgászat
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KÖVES 
ANDREA

A rá jel-
lemző örök 
mosollyal 

érkezik találkozónk 
színhelyére dr. Varga 
Mária, vagy ahogy min-
denki nevezi, Marika 
néni. A nyugdíjas kör-
nyezetvédelmi szak-
mérnök a napokban 
ünnepelte 80. születés-
napját, a kerek évfor-
duló kapcsán „hívtam 
meg” egy beszélgetésre.

– Az ember életében van-
nak olyan csomópontok, 
amelyek egyfajta összeg-
zésre késztetik. A sok-sok 
köszöntés közepette ju-
tott idő ilyen jellegű befelé 
fordulásra?

– Óhatatlanul elgondolko-
dik ilyenkor az ember élete 
értelméről, értékeiről, esetle-
ges szomorúságairól. Ebben 
az életkorban már alapvető-
en a nyugalom megélése hatja 
át az embert. Most úgy érzem, 
hogy bizony hosszú volt ez a 
nyolcvan év, amelyből érde-
kes, hogy bizonyos korszakok-
ra nagyon élesen emlékszem, 
de van olyan évtized, így a het-
venes–nyolcvanas évek kör-
nyéke, amely kevésbé élénk. 
Nyilván ebben az időszak-
ban több nehézséggel is meg 
kellett küzdenem. Ugyanak-
kor voltak nagyon jó éveim 
is, most már úgy gondolom: 

elsősorban ezekből kell erőt 
meríteni.

– Akkor nosztalgiáz-
zunk kicsit! Melyek azok 
a szép történések, ame-
lyek erőt adnak mind a mai 
napig?

– Boldog lehetek a jó ter-
mészetemért, nem tudok iga-
zán elkeseredni hosszabb 
távon. Minden egyes alka-
lom feltölt, amikor kimegyek 
az erdőbe, amikor elsétálok 
azok mellett a szelídgeszte-
nyefák mellett, amelyeket 
meggyógyítottunk kollégáim-
mal együtt. Mind a mai napig 
melegséggel tölt el, amikor 

felidézem a munkahelyemen 
töltött utolsó éveket. Nyugdí-
jazásom után hívtak ide visz-
sza, és ebben az időszakban 
sok-sok sikert, eredményt ér-
hettem meg az általam na-
gyon fontosnak tartott bioló-
giai védekezés területén. 

– Marika néniből sugár-
zik a harmónia, úgy gondo-
lom, hogy ez a kiegyensúlyo-
zottság csak akkor érhető 
el, ha az ember nap mint nap 
feladatokkal ébred fel…

– Nekem minden napom 
szépen kezdődik, reggel fel-
kelek, elsétálok a konyhaab-
lakhoz, ahonnan az erdőt, a 

Juliáneum és a tévétorony 
környékét is látom. A nap fo-
lyamán főzök, gondoskodom 
egy idősebb rokonomról. 
Feldolgozom a nagybácsim, 
dr. Németh Alajos emlékeit, 
aki a legsötétebb korszakok-
ban is emberségével, az el-
esettek felkarolásával, örök 
derűjével igazi példaképpé 
vált. Összenőttünk a cicám-
mal, Majával is, akit az uno-
kám „hagyott rám”, pedig so-
ha sem gondoltam volna, hogy 
egy cicával összebarátkozom. 
Mindemellett sokan keresnek 
mind a mai napig növényvé-
delmi kérdésekkel, amelyekre 

csak alapos utánanézés után 
válaszolok.

– Hogyan ünnepelte a ke-
rek évfordulót?

– Rengeteg élményt, figyel-
mességet kaptam az elmúlt 
napokban. A sopronbánfalvi 
templomban a szentmise után 
a sekrestyében köszöntöttek 
a barátok, akikkel jót beszél-
gettünk és pizzáztunk, sütiz-
tünk. A szülinapomra kaptam 
színházjegyet a Legyetek jók, 
ha tudtok című darabra, elol-
vadt a szívem a sok-sok tehet-
séges, tiszta szívű gyereket 
látva. Az ilyen örömforrások 
töltenek fel napról napra.

Dr. Varga Mária:  Nekem minden napom szépen kezdődik

A nyugalom megélése

POLGÁRMESTERI ELISMERÉS: 
 Nyolcvanadik születésnapja alkal-
mából dr. Farkas Ciprián polgármes-
ter, dr. Simon István és dr. Csiszár 
Szabolcs alpolgármester is köszöntöt-
te dr. Varga Máriát, aki a közösségért 
végzett szolgálatáért polgármesteri el-
ismerésben részesült.

DR. VARGA MÁRIA  1944-ben született Sopronban, a gimnáziumi érettségi után először növényvédelmi 
szaktechnikus képesítést szerzett, majd 1972-ben agrármérnökként diplomázott, 1981-ben avatták mezőgaz-
daság-tudományi doktorrá. A megyei növényvédő állomáson közel négy évtizedig dolgozott különböző fel-
adatkörökben. Jelentős eredményeket ért el kollégáival együtt a szelídgesztenye-kéregrák megbetegedésé-
vel kapcsolatos kutatásával. A dió behurcolt kártevője – dióburok-fúrólégy – elleni védekezési lehetőségek 
vizsgálatával hozzájárult a súlyos kártétel veszélyességi küszöb alá szorításához. Szakmai tapasztalata-
it hazai és nemzetközi konferenciákon is megosztotta. Közéleti szerepet is vállalt, nyolc évig volt Sopron ön-
kormányzati képviselője.

– A szülinapomra kaptam a színházba jegyet a Legyetek jók, ha tudtok című darabra, elolvadt a szívem a sok-sok tehetséges, 
tiszta szívű gyereket látva – mesélte lapunknak dr. Varga Mária.  FOTÓ: FILEP ISTVÁN 

1919
Kormányzósági palota
A nyugat-magyarországi né-
met autonómiai kormányzó-
ságnak már kijelölték az ott-
honát. Széchenyi Manó gróf, 
volt miniszter engedett át két 
szép szobát a Széchenyi-téri 
palotában, de erről már írtak 
a lapok. Most más fontos ese-
ményt, majdhogy nem törté-
nelmi eseményt kell megrög-
zítenünk. A kormányzóság, 
de a hivatalok egyáltalában, 
hiába, nem olyanok, mint a 
jó bor, amelynek nem kell cé-
gér. A hivatal csak akkor lé-
tezik, ha címtáblát és zászló-
tartó vasat akasztanak vagy 
vernek az oldalára. Ma reggel 
jelölték meg a Széchenyi pa-
lotának a Domonkos utcai sa-

rokhoz szélről eső széles osz-
lopos kapuját a címet és rangot 
adó hivatalos táblával. Az ide-
iglenes táblának, mely egysze-
rű vastagabb fehér kartonla-
pon még egyszerűbb betűkben 
hirdeti a kormányzóság meg-
telepedését, ez a felírása: Ha-
uptamt des Regierungsbezir-
kes Deutschwestungarn. Ez 
az első hivatalos jelentkezése 
a német autonóm kormányzó-
ságnak… (Soproni Napló)

1909
Panasz a telefon ellen
Egyik helybeli lapban a minap 
panaszos sorokat olvastunk 
amiatt, hogy Sopronban igen 
nehézkesen megy a telefon ke-
zelése, hogy igen sok időbe és 
csengetésbe kerül, míg valaki 

összeköttetést kap. Nem tud-
juk, látott-e a felszólaló olyan 
központi telefonkészüléket, 
amilyenből például nálunk is 
az előfizetőket kiszolgálják, 
de ha látott, akkor bizonyára 
több elnézést fog tanúsítani a 
telefont kezelő hölgyek iránt. 
Persze hogy megesik, nemcsak 
nálunk, de a világ minden te-
lefonjánál, hogy az ember nem 
kap azonnal összeköttetést, 
ennek azonban nem a telefont 
kezelő hölgyek az okai, hanem 
a készülék, amely nem megbíz-
ható és nem pontos. Ennek fe-
jében telefonkezelő derék úri 
nőknek igen gyakran kell go-
rombaságokat eltűrniük az 
előfizetők részéről, pedig egy 
kis elnézéssel minden más-
ként volna. (Soproni Napló)
Összeállította: 
Pluzsik Tamás

TALLÓZÓ  – válogatás a korabeli sajtóból

Soltra E. Tamás 
emlékérmék
Idén is gyönyörű emlékér-
méket bocsát ki a Magyar 
Nemzeti Bank – a soproni 
kötődésű éremművész, Solt-
ra E. Tamás tervezte az Ár-
pád-házi Szent Kinga és a 
V. László aranyforintja nevű 
érméket is. 

Huszárbál
– A magyar huszár kreatív, 
eszes, gyors, öntevékeny, bá-
tor, büszke és magabiztos, 
ezek pedig mind olyan tu-
lajdonságok, amelyek nem-
csak katonai erények, ha-
nem ma a nemzetek közötti 
versenyképesség alapját je-
lentik – mondta Szalay-Bob-
rovniczky Kristóf honvé-
delmi miniszter a szombati 
huszárbálon. A Röjtökmu-
zsajon tartott rendezvényen 
dr. Barcza Attila országgyű-
lési képviselő is részt vett.

SOPRONITEMA 
HIVATALOS

KERESSEN MINKET 
AZ INTERNETEN IS:

Nem kapta meg  
az újságot?

Terjesztési reklamáció: 

0699/517–501
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Nemzeti sportvárosként szokták 
aposztrofálni Sopront, ugyanakkor 
Kósa István, a Soproni Szabadidő-
sport Szövetség elnöke szerint telepü-

lésünk méltán pályázhatna a szabadidősport váro-
sa címre is. 
– Könnyű manapság sza-
badidősportot szervezni?

– Igen is, meg nem is. A cé-
lunk hosszú évek óta változat-
lan: különböző aktív sporto-
lási tevékenységet kínálunk 
a város lakosságának. Szeret-
nénk elérni, hogy minél több 
felnőtt töltse hasznosan a sza-
badidejét valamilyen mozgás-
formával. Ma már nem is kell 
hangsúlyozni, hogy ez milyen 
fontos az egészségmegőrzés 
szempontjából. Ugyanakkor 
nekünk is alkalmazkodnunk 
kell a lakosság korfájához, igé-
nyeihez. Rendkívül széles pa-
lettát kínálunk, de látni kell, 
hogy ma például már jóval ke-
vesebben túráznak, mint tíz–
húsz évvel ezelőtt, a futóver-
senyeken viszont jelentősen 
megnőtt a létszám.

– Más városokkal össze-
hasonlítva milyen lehető-
ségek vannak Sopronban 
a szabadidősportra?

– Nem túlzás azt állítani, 
hogy nagyon jól állunk. A Sop-
ron Városi Szabadidősport 
Szövetség égisze alatt 10 szak-
ág működik. Az egyszerűség 

kedvéért a felsorolás ábécé-
sorrendben: asztalitenisz, 
atlétika, bowling, kispályás 
foci, sakk, strandröplabda, 
teke, tenisz, természetjárás 
és tollaslabda szakágaink 
vannak. Mindegyik szakág-
nak külön vezetője van, aki 
szervezi, összefogja az adott 
sporttevékenységet, szervezi 
a sportrendezvényeket.

– Mit jelent ez a számok 
nyelvén, hány szabadidős 
sportesemény van egy év-
ben városunkban?

– A 2024-es évben nem 
kevesebb mint 128 sport-
eseményt szervezünk. A kü-
lönböző sportágak számára 
rendezett eseményeket ösz-
szességében 80 fő szerve-
zi. Ennek köszönhetően éves 
szinten mindegy hét–nyolc-
ezer ember sportolhat rend-
szeresen. Ezen a fórumon el 
kell mondanom: nagyon fon-
tos számunkra a város támo-
gatása. Mind a minőségi lé-
tesítmények biztosításában, 
mind pedig a sportesemé-
nyek lebonyolításához szük-
séges anyagiakban komoly 

támogatást kapunk a soproni 
önkormányzattól.

– Melyek a legnépsze-
rűbb szabadidős sporttevé-
kenységek ma Sopronban?

– Hosszú évek óta kiemel-
kedik a kispályás labdarúgás, 
amelynek küzdelmeiben heti 
szinten mintegy ezren vesz-
nek részt. A túrázók évente 
40 hétvégén szerveznek vala-
milyen sporteseményt, amely-
hez számításaink szerint több 
ezren csatlakoznak. Fontos ki-
emelni az atlétikát is, a futó-
versenyek népszerűsége töret-
lenül növekszik. A legnagyobb 

futóversenyünk évek óta az 
Európa-futás, amelynek nép-
szerűsége szemmel láthatóan 
nő. Tavaly csaknem 400 fu-
tónk volt, idén pedig azt vár-
juk, hogy a félezret is megkö-
zelítse vagy átlépje a létszám. 
Minden év szeptemberében 
a sportfelügyeleti csoport-
tal közösen szervezzük meg 
a „Sportolj, Sopron!” elneve-
zésű rendezvényt. A váro-
si stadionban és az arénában 
ilyenkor egy napon több mint 
hetven sportegyesület mutatja 
be tevékenységét. Szoktuk ja-
vasolni, hogy a szülők ne csak 

a gyerekeket, a nagyszülőket is 
hozzák el, hiszen nagyon sok 
sportágat lehet kipróbálni az 
íjászattól az atlétikán keresz-
tül a labdarúgásig vagy a ko-
sárlabdáig. Rengetegen jönnek 
el ilyenkor, és úgy gondoljuk, 
hogy valóban sokan találnak 
is maguknak olyan sportágat, 
amelyben örömüket lelik. Idén 
lesz egy hasonló eseményünk: 
március 13-án rendezzük meg 
a „Szépkorúak szerdája” elne-
vezésű sportrendezvényt. Az 
arénában mintegy 20 sportág-
ból választhatnak a szépkorú, 
azaz nyugdíjas sporttársak.

Kósa István:  Nagyon fontos számunkra a város támogatása

A szabadidősport városa

Tíz szakágat működtet, idén 128 sportrendezvényt szervez a Soproni Szabadidősport Szö-
vetség – tudtuk meg Kósa István elnöktől.  FOTÓ: FILEP ISTVÁN

Több mint kétszáz gyermek 
vett részt a Sportoló Nemzet 
kosárlabdakupán szomba-
ton Sopronban. Az eseményt 
a Honvédelmi Minisztérium 
sportért felelős államtitkár-
sága, a Nemzeti Sportügy-
nökség és a Magyar Kosárlab-
dázók Országos Szövetsége 
szervezte. 

Schmidt Ádám, a Honvé-
delmi Minisztérium spor-
tért felelős államtitkára a 

női kosárlabdázók soproni 
olimpiai selejtezőtornájának 
szünnapján fontosnak nevez-
te, hogy az utánpótlásnak is 
legyen bázisa. 

Az államtitkár elmondta: 
Sopron a magyar kosárlabda 
történetében különleges hely-
szín, a programmal a verseny-
sport mellett a közösségi spor-
tolásra is szeretnék felhívni a 
figyelmet, a gyerekekkel meg-
szerettetni a mozgást.

Az eseményen Fegyver-
neky Zsófia korábbi váloga-
tott kosárlabdázó, a Sopron 
Basket csapatkapitánya fon-
tosnak nevezte, hogy a gyer-
mekek minél kisebb korban 
megtanulják, hogy a sport az 
életük részévé válhat.

A Sportoló Nemzet kosár-
labdakupát két korosztály-
ban hirdették meg a diákok-
nak. A korosztályok győztesei 
serlegeket kaptak. 

Sportoló nemzet

Sopron a magyar kosárlabda történetében különleges helyszín – mondta Schmidt Ádám 
sportért felelős államtitkár a Sportoló Nemzet kosárlabdakupán a Krasznai Ferenc Sport-
csarnokban.  FOTÓ: SPORTÉRT FELELŐS ÁLLAMTITKÁRSÁG

Úszás 
Február 14., szerda  
9 óra, Lőver uszoda 
Diákolimpia úszás 
megyei döntő

Kosárlabda
Február 15., csütörtök  
19 óra, Novomatic-aréna 
Sopron KC – DEAC

Február 17., szombat  
18 óra, Novomatic-aréna
Sopron Basket 
– BKG-Prima
Február 24., szombat  
18 óra, Novomatic-aréna
Sopron Basket  
– VBW Cekk Cegléd

Túrázás 
Február 17., szombat  
9 óra, Harka, 
buszforduló
Templomtól templomig 
– cél: Nagycenk
Február 24., szombat 
7.30, Sport söröző
Télen a kéken – Soproni 
Vándorok Túraegylet

A Soproni RISE csapata dia-
dalmaskodott az idei sop-
roni teremlabdarúgó-torna 
felső ágán. A Gárdonyi-iskolá-
ban rendezett szombati díját-
adón részt vett dr. Farkas Cip-
rián polgármester, valamint 
dr. Csiszár Szabolcs alpolgár-
mester is.

A döntő meccset a Soproni 
RISE és a Köztinik együttese 

játszotta, ennek eredménye 
3–0 lett. A harmadik helyért 
a Szecsebama és a Közta-
ták csapata versengett, előb-
bi nyert 1–0-ra. A torna gólki-
rálya Vörös Attila (Köztinik) 
lett. Az alsóágon a Soproni 
Vízmű SE szerezte meg az el-
ső helyet.

Mint arról lapunkban már 
korábban beszámoltunk  (Téli 

teremtorna, Soproni Téma, 
2024. január 17.), az idei év ele-
jén sem maradtak mozgás nél-
kül a kispályás foci szerelme-
sei: öt egymás utáni hétvégén 
rendezték meg a Sopron vá-
rosi téli teremlabdarúgó-tor-
na küzdelmeit. Ezúttal tíz csa-
pat szállt versenybe, őket két 
ötös csoportba osztották a 
szervezők. 

Idén összesen tíz csapat indult  a kispályás megmérettetésen

Véget ért a teremtorna

Az idei teremlabdarúgó-torna felső ágán a Soproni RISE csapata nyert.  FOTÓ: NÉMETH PÉTER

LELÁTÓ

Bronzérem  
a világkupán
A magyar férfi váltó bronz-
érmet nyert vasárnap a 
rövid pályás gyorskor-
csolyázók drezdai világku-
paversenyén. A Bontovics 
Balázs, Csizmadia Márk, 
Jászapáti Péter, Tiborcz Dá-
niel összeállítású staféta az 
5000 méteres távon végzett 
a harmadik helyen.
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Egyetlenegy perc, egyetlenegy pont. Ennyin múlt 
a magyar női kosárlabda-válogatott kijutása a pá-
rizsi olimpiára. Az utolsó meccset követően sí-
ri csendbe borult a Novomatic-aréna, pedig óriási 
hangulat volt, és nem csak az utolsó mérkőzésen... 

A soproni közönség mindent 
megtett, mindent beleadott, 
a rendezés körülményei szin-
tén tökéletesek voltak. Izzott a 
csarnok, zúgtak a válogatottat 
éltető rigmusok, és robbant a 
lelátó egy-egy magyar három-
pontosnál. Voltak olyan szek-
torok, amelynek szurkolói 
válogatott „koreográfiát” mu-
tattak be: a felső sorok nézői 
piros, a középsők fehér, míg 
az alsók szurkolói zöld felső-
be öltöztek, így szépen kiraj-
zolódott a magyar trikolor. 

MESÉBŐL  
RÉMÁLOM LETT…
A meseszerű szereplés utolsó 
percében azonban jött a rém-
álom: a spanyolok dobtak egy 
kétpontost, a magyar csapat 
pedig már nem tudott vála-
szolni, így 73–72-re győztek az 
ibériaiak, ezzel Magyarország 
csoportjában az utolsó helyen 
végzett, így nem kvalifikálta 
magát a francia fővárosban 
rendezendő nyári olimpiára.

Pedig Székely Norbert 
együttese javuló formát mu-
tatott: az első, Kanada elleni 
mérkőzésen gyenge napot fo-
gott ki a válogatott, sok hiba, 
rossz dobások jellemezték a 
játékot, így a juharlevelesek 
könnyed győzelmével zárult 
a meccs. A második találko-
zóra viszont mintha kicserél-
ték volna a nemzeti együttest: 

fantasztikus játékkal, szigorú 
védekezéssel óriási küzde-
lemben győztük le az olimpi-
ai ezüstérmes Japán csapatát.

Az utolsó mérkőzés a spa-
nyolok elleni találkozó volt. Az 
első félidőben óriásit játszott 
a magyar csapat, a spanyolok 
nem tudtak mit kezdeni a ke-
mény védekezéssel, a magyar 
dobások pedig ültek, így szü-
netben 19 ponttal vezetett a 
hazai együttes. A nagyszünet 
után úgy vezette fel a folyta-
tást a helyi műsorközlő, hogy 
„szakadjon le az aréna tete-
je, úgy szurkoljunk a lányok-
nak”. Ezzel nem is volt gond, 
a nézők rengeteg plusz ener-
giát adtak a csapatnak. Azon-
ban az utolsó negyedben ösz-
szeomlott a válogatott játéka, 
az előny olvadt, a szurkolók a 
fejüket fogták, végül pedig jött 
az utolsó spanyol kosár, aztán 
a csend… 

Magyar győzelem esetén 
a japánok elleni meccs mi-
att csoportgyőztes lett vol-
na nemzeti együttesünk. Így 
végül a negyedik, kieső he-
lyen zárt.

„ELSZÁLLT BELŐLEM 
MINDEN ERŐ”
– Nagyon sajnálom, hogy így 
alakult a vége, soha nem for-
dult még elő velem ilyen a pá-
lyafutásom alatt. Elszállt belő-
lem minden erő – fogalmazott 

a harmadik mérkőzés után 
Székely Norbert szövetségi 
kapitány. – Nagyon szépen és 
összeszedetten játszottunk 
a spanyolok ellen az első fél-
időben, aztán lelassultunk, 
nem tudtuk bejátszani a pa-
lánk alá a labdákat, teljesen 
ritmust vesztettünk és elbi-
zonytalanodtunk. Ennek kö-
szönhetően hiába volt nagy 
előnyünk, folyamatosan jöt-
tek ránk. Próbáltuk frissíteni 
a csapatot, de nem sikerült ez 
sem. Papíron három jobb csa-
pat ellen játszottunk a selej-
tezőtornán, végül egy ponton 
múlt minden. Erre lehetnénk 
büszkék is, de az utolsó meccs 

második félideje után nem le-
hetünk büszkék, hiszen ott 
volt a kezünkben a lehetőség, 
csak meg kellett volna ragad-
ni, de képtelenek voltunk erre.

„TANÁCSTALANOK 
VOLTUNK A VÉGÉN”
A Sopron Basket koráb-
bi játékosa, Dubei Debó-
ra könnyeivel küszködve 
értékelte a magyar csapat 
szereplését. – Nehezen talá-
lok szavakat egy ekkora csaló-
dás után – mondta. – Nagyon 
jól kezdtük a spanyolok elle-
ni mérkőzést, sok ponttal ve-
zettünk. Aztán a negyedik ne-
gyedben a zónájuk ellen nem 

találtuk az ellenszert. Nem 
tudtunk plusz energiákat 
mozgósítani, kicsit tanácsta-
lanok voltunk a végén. Ezzel 
együtt összességében jól tel-
jesített a csapat a selejtezőtor-
nán ahhoz képest, hogy nem 
mi voltunk az esélyesek, de je-
lenleg ezt nem tudom pozití-
vumként felfogni. Jó, hogy itt 
voltunk, de lehettünk volna az 
olimpián is.

Határ Bernadett szintén 
hatalmas csalódásként él-
te meg az utolsó olimpiai se-
lejtezőmérkőzést. – Lehet 
mondani, hogy megint én 
hagytam ki az utolsó dobást, 
hiszen pár másodperccel a 

meccs lefújása előtt még adó-
dott egy lehetőségem. De azt 
gondolom, hogy nem lett vol-
na szabad ilyen helyzetbe 
kerülnünk – hangsúlyozta 
a center. – Úgy érzékeltem, 
mintha a spanyolok elleni 
meccs második félidejében 
nem akartunk volna futni, ek-
kora előnyt egyszerűen nem 
szabad leadni, nem igazán 
tudom pontosan, hogy mi tör-
tént, az azonban biztos, hogy 
ennek a gyenge végjátéknak 
nagy ára volt: egy olimpia. 

Határ Bernadett utalt arra 
is, hogy a továbbiakban nem 
vállalja a szereplést a nemze-
ti kosárlabda-együttesben.

A vasárnapi gyenge végjátéknak  nagy ára volt, a párizsi ötkarikás részvétel

Összetört az olimpiai álom...

A MAGYAR VÁLOGATOTT EREDMÉNYEI A SOPRONI 
OLIMPIAI KVALIFIKÁCIÓS TORNÁN:  
• Magyarország–Kanada: 55–67 (11–25, 19–16, 9–14, 16–12)
• Japán–Magyarország: 75–81 (22–13, 10–19, 16–21, 27–28)
• Spanyolország–Magyarország: 73–72 (19–24, 8–22, 23–18, 23–8)

– Nehezen találok szavakat egy ekkora csalódás után – mondta Dubei Debóra (labdával) a vasárnapi mérkőzés után.

PAPP GYŐZŐ

Száz éve lesz lassan, hogy a 
Nyugat-magyarországi 
Labdarúgó Alszövetség 
1926-ban örökös ván-

dordíjként bajnoki serleget alapí-
tott, amelyet a regnáló elnökről, 
 Erdély Ernőről neveztek el. 

A csodálatos trófeát a kor hí-
res ötvösmestere, Schima 
Bandi alkotta meg. Magassága 
84 centiméter, 6460 gramm 
ezüstöt tartalmaz. A korabeli 
vezetők a második világhábo-
rú viharai között is meg tud-
ták őrizni a serleget, amely az 
alszövetség megszűnése után 
a Győr–Moson–Sopron Me-
gyei Labdarúgó Szövetség – je-
len esetben igazgatóság – tu-
lajdona lett. 

A győztes csapatok nevét 
kezdetektől fogva rávésték a 
kupára. Az első név a Szom-
bathelyi Vasutasé, a vasi gárda 

az 1926/27-es 
idény végén 
vehette át a 
serleget.

Sopron i si-
kert egymásután 
két esztendőben is 
az SVSE révén ünne-
pelhetett a város és a 
megyei futballvilág: 
1934-ben, majd azt 
követően 1935-
ben is. A har-
mincas évek 
végén az al-
s z ö v e t s é -
gi bajnokok 

automatikusan egy osz-
tállyal feljebb léptek, 

így 1939-ben a Sopro-
ni VSE folytathatta 

az NB II-ben. 
A második 

világháború 
után a két-
c s o p o r t o s 

első osztály 
alatt közvetle-
nül alszövetsé-
gi bajnokságok-
ban játszottak 

a csapatok. Az 
1945/46-os kiírást 

ismét a Soproni VSE 
nyerte meg.

Közigazgatási egy-
ségként 1950-ben hoz-
ták létre a megyerend-
szert az országban, 
így a következő idény-

től labdarúgás-
ban is megyei 

bajnokságot 
rendeztek. 

Győr–Sopronban az 1953-
as kiírásban két csoportban 
tizenkét–tizenkét csapat ját-
szotta a bajnokságot tava-
szi–őszi rendszerben. A két 
csoportelső a Győri Vörös Lo-
bogó l, illetve a Soproni Lo-
komotív lett. A megyei dön-
tőben végül a soproni gárda 
diadalmaskodott.

Ezt követően négy alkalom-
mal olvasható a Soproni Tex-
tiles neve a serlegen (1962/63, 
1970 tavasz, 1971/72, 1976/77), 
majd a nyolcvanas években 
kétszer (1981/82, 1988/89) a 
Soproni Postás nyert. A Sop-
roni Távközlési SE egy alka-
lommal fejezte be elsőként 
(1991/92). A régi idők szelle-
me 1995/96-ban tért vissza a 
Soproni VSE-hez, a sort pedig 
az SC Sopron 2019/20-as sike-
re zárja. 

Eddig tizennégy alkalom-
mal került fel soproni klub ne-
ve a trófeára. 

Soproni győztesek a serlegen

A megyei bajnoknak járó csodálatos serleg.

KOSÁRLABDA
Falco-Vulcano Energia KC 
Szombathely – Sopron KC

Bajnoki mérkőzés, Szombathely, február 10. 

92–66  
(22–17, 24–7, 26–15, 20–27)

Szombathely:  
Pot 2, Jordano 9/9,  

Tanoh Dez 8, Tiby 15/6, 
Keller 9/3 

Csere: Verasztó 1, 
Hansen, Krivacevic 7, 

Perl 22, Barac 8, Pongó 8, 
Kovács 3/3

Sopron:  
Nichols 13/3, Mathis 13/6, 

Griffin 7/3, Da Silva 7, 
Schöll 2

Csere: Flasár, Meszlényi, 
Csendes 12/6, Sitku 4, 

Molnár 8, 
Fazekas

Vezetőedző:  
Milos Konakov

Vezetőedző:  
Gasper Potocnik

A SOPRONI CSOPORT VÉGEREDMÉNYE:
Gy. V. D. K. P.

1. Japán 2 1 247 238 5
2. Spanyolország 2 1 208 213 5
3. Kanada 1 2 204 201 4
4. Magyarország 1 2 208 215 4

Ezüstérmes kardozók
Ezüstérmet nyert a magyar csapat a férfi kardozók georgiai 
világkupaversenyén, Tbilisziben, ezzel két versennyel a zá-
rás előtt továbbra is vezeti az olimpiai kvalifikációs ranglis-
tát. A Szilágyi Áron, Szatmári András, Gémesi Csanád és Decsi 
Tamás alkotta világbajnoki címvédő együttes a döntőben a dél-
koreaiakkal találkozott. Ezúttal az előző négy évben vb-arany-
érmes ázsiaiak nyertek egyetlen találattal, 45–44-re a több for-
dulatot is hozó mérkőzésen.
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„Vannak az élet-
ben pillanatok, 
amik jobban szá-
mítanak, mert má-
sok, mint a többi: 
fordítanak a sor-
sunkon, és valami 
elkezdődik, vagy 
éppenséggel lezá-
rul. Az a legkülö-
nösebb bennük, 
hogy az ember pon-
tosan tudja, mi-
kor érkezett el egy 
ilyen ponthoz.”
Karády Anna  
(1986–) író

MOTTÓ

Karády Anna: 
Zserbó
Az Adriai-tenger partján 
virágzik a kereskedelem, 
ezért a híres pesti cuk-
rász, Gerbeaud Emil meg-
vásárolja a fiumei csoko-
ládégyárat, és üzletet nyit. 
Így kerül a belvárosi cuk-
rászdában dolgozó Szép-
kúti Blanka a tengerparti 
sétaútra. A kisasszony út-
jába egy tengerészt sodor 
a szél, akivel csak abban 
egyeznek, hogy határo-
zott víziójuk van a jövőről.

KÖNYVAJÁNLÓ

Továbbra is várjuk az iskolák rendezvényeiről, ifjú tehetségeiről szóló 
értesítéseket a szerkesztoseg@sopronitema.hu e-mail-címre!

MADARÁSZ RÉKA

Évek óta szép hagyomány városunk-
ban, hogy a felsőoktatásban tanuló 
tehetséges fiatalokat támogatja 
az önkormányzat. 

A Széchenyi István Tanulmányi 
Ösztöndíj öt nyertese közül az 
egyik Folyi Bence, aki először 
érdemelte ki az elismerést.

Folyi Bence sokáig jogász-
nak készült, aztán az utol-
só pillanatban meggondolta 
magát, és a Pécsi Tudomány-
egyetem Bölcsészettudomá-
nyi Karának művészettör-
ténész szakára jelentkezett. 
A hároméves alapképzést 
már befejezte, most elsőéves 
a mesterszakon.

– 10 éves koromtól gitároz-
tam, ráadásul egy ideig egé-
szen komolyan, sokáig ze-
nész szerettem volna lenni, 
aztán jött a jog – részletezte. 
– Mindig is érdekelt a művé-
szettörténet, de bennem volt 
a félelem, hogy a művészet-
történész társadalmilag nem 
túl elismert szakma, és meg-
élni sem lehet belőle. Egyfaj-
ta lázadás volt tőlem, hogy az 
anyagi biztonságról és a kar-
rierről lemondva úgy döntöt-
tem, inkább azzal foglalko-
zom, amit szeretek. 

Pécs nagy váltás volt Sop-
ron után, de Bence könnyen 

m e g -
szerette a vá-
rost, ahol ren-
geteg hasonló 
é r t é k r e n d ű 
emberrel ta-
lálkozott, és az 
érdeklődési kö-
rének megfelelő 
programokon ve-
hetett részt. Vi-
szont azt is hamar 
m e g t a p a s z t a l t a , 
hogy a vidéki városok 
milyen nagy hátrány-
ban vannak a főváros-
hoz képest.

– A mesterszakon 
már nincs annyi köte-
lező feladat, hiszen az 
alaptudást megszerez-
tük – folytatta. – Ami 
miatt többek között 
igazán megéri hallga-
tónak lenni, az az, hogy 
az egyetem lehetőséget 
biztosít arra, hogy kon-
ferenciákon vegyünk 

részt. Gyakran járunk Szer-
biába és Erdélybe, Kolozsvá-
ron éppen a karnevál 
idején voltunk.

Bence behatóbban az ó-
keresztény művészetekkel 
foglalkozott, a ravennai ke-

resztelőkápolnán ke-
resztül azt vizsgálta, 

hogy hogyan, 
m i l y e n 

c s a t o r -

nákon és miért tud tovább 
élni az antik világ a keresz-
ténységben. Mivel kritikákat 
is szívesen ír, az utóbbi idő-
ben a figyelme a kortárs alko-
tók felé fordult. 

A Széchenyi-ösztöndíj is 
hozzájárult ahhoz, hogy a kol-
légiumi évek után végre albér-
letbe költözhetett. Hogy mik a 
jövőbeli tervei? A mesterkép-
zés után biztos, hogy doktori 
iskolába jelentkezik. Az még 

kérdéses, hogy 
Bud ape sten 

vag y kül-
földön foly-
tatja-e a ta-

nulmányait.

Folyi Bence   jogásznak készült, de győzött a művészettörténet szeretete

Vonzzák a múlt kincsei

Diplomaátadó ünnepségek a Soproni Egyetemen
Az erdőmérnöki kar nyilvános diplomaátadó kari tanácsülésével kezdődött a Soproni Egyetem 
keresztféléves képzéseit lezáró ünnepségek sora, majd a faipari mérnöki és kreatívipari, illetve 
a Lámfalussy Sándor közgazdaságtudományi karon is tartottak diplomaosztót. 

Az ünnepségeken elhangzott: a felsőfokú tanulmányok lezárása, a diploma átvétele csak a kez-
det, az igazi feladat a szaktudás bővítése, a folyamatos tanulás és a gyakorlati munka lesz. 
(Forrás: Soproni Egyetem)

Bogyó és Babóca 
a Kuckóban

Bogyó és Babóca Bogyó és Babóca 
könyvek, játékok,könyvek, játékok,

mesehallgatás,mesehallgatás,
diafilm vetítés.diafilm vetítés.

Bogyó és Babóca diafilmes és játékos délutánok
február 9., péntek 16.00-18.00 és február 23., péntek 16.00-18.00

diafilm vetítés, társasjátékozás és kreatív feladatok

Bogyó és Babóca játékos bogaras délelőttök
február 18., vasárnap 9.00-12.00 és február 25., vasárnap 9.00-12.00

A belépés ingyenes! Mind a négy kiemelt délelőtti/délutáni programokon
résztvevők és a regisztrációs lapot kitöltők között a programsorozat végén

 egy Bogyó és Babóca tortát sorsolunk ki!

Látogatható minden nap a
GYIK Rendezvényház nyitvatartási idejében.

2024. február 6-29.

Folyi Bence gyakran vesz részt művészettörténeti konferenciákon is. FOTÓ: NÉMETH PÉTER 

Farsangi hétvége GYIK Farsangi hétvége a GYIK Rendezvényházban 
Kuglóf koncert, kerekítő foglalkozás, kézmű-
vesség is várta a gyerekeket és szüleiket a hét-
végén a GYIK Rendezvényházban. 

Farsang farkán egész hétvégén programok-
kal népesült be a GYIK Rendezvényház. Szom-
baton családi farsangi karnevált rendeztek, ek-
kor tartották meg az idei első Kuglóf koncertet 
is (felvételünkön). A Soproni Liszt Ferenc Szim-

fonikus Zenekar barokk zenei kavalkáddal, Vi-
valdi, Geminiani és Corelli műveivel készült 
a legkisebb érdeklődőknek. A délutáni progra-
mot karneváli zsibongás és jelmezes felvonu-
lás zárta. Vasárnap szintén jelmezesek vették 
birtokba a rendezvényházat: ekkor tartották 
a nagyszülők és unokáik különös farsangját. 
  FOTÓ: FILEP ISTVÁN

Kitöltötte már a legújabbat? SOPRONITEMA.HU/KVIZEK
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EGÉSZSÉGSAROK 

Tallózó

CSALÁDI HÁTTÉR:  1939-ben született Sopronban. Édesapja a Soproni Selyemgyárban 
volt osztályvezető, édesanyja pedig a háztartást vezette, nevelte a három gyereket. Fe-
lesége, Höller Lujza a Soproni Ruhagyárban volt modellszerkesztő, 2020-ban hunyt el. 
Eszter lányuk az Ágfalvi Váci Mihály Általános Iskolában történelemtanár. 

Van. Kis túlzással szinte 
minden nap születik egy-
egy új terápiás lehetőség 
az orvostudomány széles 
palettáján. Az viszont rit-
ka, hogy egy gyógyszercso-
port olyan gyorsan és olyan 
széles betegségpa-
lettán fut be karri-
ert, mint a rettentő 
betűszóval SGLT-2- 
gátlóknak neve-
zett készítmények. 
Azért ízlelgesse 
csak az SGLT-2-gátlás dal-
lamos csengését! Megéri. 

Akár cukorbeteg (ere-
detileg a 2-es típusú cu-
korbetegség kezelésére 
fejlesztették), akár szívelég-
telen (mert már első nagy 

vizsgálatában megdöbben-
tően javította az életminő-
séget és az életben mara-
dást is!), akár tartósan 
csökkent veseműködéssel, 
vesefunkcióval él (mert ha-
sonló eredményességű ké-

szítmény nincs is 
más a gyógyszer-
palettán), roppant 
segítség Önnek, 
ha a gyógyszer 
alkalmazásának 
szabályait betart-

va orvosa javaslata sze-
rint szedi. „Mától” ebben 
a három betegségben újra-
tervezheti (hosszabbra és 
jobb minőségűre) a jövőjét! 

Dr. Tschürtz Nándor

GYÓGYSZERTÁRI ÜGYELET
Február 14-től február 20-ig. Az ügyeleti idő este 8 órától  
aznap este fél 11-ig tart.

Február 14.,  
szerda

Ezüst Kehely gyógyszertár 
Kodály tér 12. 99/505–249

Február 15., 
csütörtök

Hajnal gyógyszertár 
Malompatak utca 10. 99/506–544

Február 16.,  
péntek

Ikvahíd gyógyszertár  
Híd utca 21. 99/314–084

Február 17.,  
szombat

Király gyógyszertár 
Várkerület 114. 99/508–242

Február 18., 
vasárnap

Korona gyógyszertár 
Várkerület 73. 99/505–865

Február 19.,  
hétfő

Lövér gyógyszertár 
Béke utca 4. 99/508–614

Február 20.,  
kedd

BENU Medicina gyógyszertár 
Erzsébet utca 6. 99/505–500

Van új a nap alatt?

JÁTSSZON VELÜNK – NYERJEN A SOPRONI TÉMA KERESZTREJTVÉNYÉVEL! 

A Soproni Témában keresztrejtvény is várja a játszani vágyókat. A megfejtéseket február 21-ig várjuk a Soproni Téma, 9400 Sopron, Liszt Ferenc utca 1. vagy a szerkesztoseg@sopronitema.hu 
e-mail-címre. A helyes megfejtők között ajándékot sorsolunk ki, melyet a szerencsés nyertes a Pro Kultúra jegyirodájában vehet át (Sopron, Liszt Ferenc u. 1.). Január 31-i rejtvényünk megfejtése: 
„A gyávaság a legrútabb bűn”. Szerencsés megfejtőnk: Tóth András.

SOPRONI CSALÁDTÖRTÉNETEK  – Szemző Gábor

Élete a sport

– A sport iránti rajongó szeretetemet a Mesternek, Krasz-
nai tanár úrnak köszönhetem – mesélte Szemző Gábor.

PLUZSIK TAMÁS

„ Sopron, te  lelkünk éltető láng! Hű őr 
az ősi végeken” – hangzanak Sarka-
dy Sándor sorai a város himnuszában. 
Vallják ezt azok, akik már nemzedékek 

óta itt élnek, és azok is, akik elszakadtak Soprontól.

Szemző Gábor a Széche-
nyi-gimnáziumban Ákos Er-
nő festőművész osztályában 
kezdte tanulmányait, majd 
1958-ban érettségizett. Mint 
mondta, sokat köszönhet ki-
váló tanárainak, így Krasz-
nai Ferencre, Kamondy Zol-
tánra, Csanády Sándorra, 
Kelényi Ferencre, Őrszigethy 
Frigyesre és Dér Zoltánra is 
tisztelettel emlékezik. A sop-
ronkőhidai börtön textilüze-
mében dolgozott, a ruhaipa-
ri részleg fődiszpécsereként 
ment nyugdíjba. 1992-től 1996-
ig a Soproni Kosárlabda Club 
elnöke, majd szakmai igazga-
tója volt. Mindmáig rendsze-
resen sportol, kosárlabdázik, 
teniszezik. Egykori alma ma-
terének, a Széchenyi Gimnázi-
um Öregdiákok Társaságának 
az elnöke. Sopron sportjáért 
végzett munkájáért 2023-ban 
Sopronért emlékérem kitün-
tetést kapott.

– Apai felmenőim nagy-
kanizsai illetőségűek vol-
tak – kezdte Szemző Gábor. 
– Dr. Augenfeld Fülöp déd-
apám körorvos volt Nagyka-
nizsán, az ő édesanyja pedig 
a város közmegbecsülésnek 
örvendő szülésznője volt. Ar-
ról sajnos nincs pontos infor-
mációm, hogy Augenfeld Ödön 

nagyapám hogyan került Sop-
ronba, azt viszont sikerült ki-
derítenem, hogy 1893-ban ma-
gyarosította a családnevünket 
Augen feld ről Szemzőre. 
A Soproni Napló 1909. augusz-
tus 31-i lapszámában az aláb-
bi hírre bukkantam: „Társas 
vacsora keretében vettek bú-
csút a vonatkísérők Bonyhetz 
József főkalauztól, ki 32 évi vo-
natkísérői szolgálat után a na-
pokban ment a megérdemelt 
nyugalomba. Szemző Ödön fő-
kalauz elmésen megválasztott 
emléktárgyat, egy tajtékpi-
pát nyújtott át a távozó Bony-
hetznek a vonatkísérők nevé-
ben.”. Azért is örültem ennek, 
mert sokkal többet édesapám 
sem tudott a nagyapáról, aki 
1914-ben váratlanul meg-
halt. Nyáry Matild nagyma-
ma itt maradt özvegyen hét 
gyermekkel, akik közül két 
lány az első világháborút kö-
vető spanyolnáthajárványnak 
lett az áldozata. A testvérek 
közül édesapám Gyula báty-
ja szép sportkarriert futott 
be, az 1920-as években az el-

ső osztályban szereplő Salgó-
tarjáni Bányász kapusa, majd 
később edzője volt, de a Sop-
roni Lokomotív trénereként 
is tevékenykedett.

– Édesapám, Szemző Bé-
la 1908-ban született – foly-
tatta Szemző Gábor. – Nagyon 
szépen rajzolt, ezt a tehetségét 
kamatoztatta is Hárs György 
építészmérnök irodájában. 
1944-ben behívták katoná-
nak, szerencsétlen módon 
a háború utolsó felvonásá-
ban orosz hadifogságba esett. 
Szarka Árpád festőművésszel 

együtt Moszkva mellett egy 
repülőgépgyárat épített, majd 
édesapám hamarosan a tábor 
orvosának lett a felcsere, így 
tudott többek között segíte-
ni a tanár úron is, amikor le-
esett egy állványzatról. Nehéz 
évek voltak ezek számunk-
ra, édesanyám egyedül nevelt 
hármunkat 1948-ig, amikor 
apámat végre hazaengedték. 
A sport iránti rajongó szere-
tetemet a Mesternek, Krasz-
nai tanár úrnak köszönhetem, 
hálás vagyok érte neki, a pél-
daképemnek tekintem őt.
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KÓCZÁN 
BÁLINT

Minden 
műfajban 
a zenei igé-

nyességre törekszik a 
Local Vintage Company, 
amely nemrég a nagy-
sikerű Nagy Gatsby es-
ten adott koncertet. 
A különleges soproni 
formációval országszer-
te találkozhat idén is 
a közönség.

– A Nagy Gatsby több volt, 
mint egy farsangi mulatság, 
először volt ilyen a városban. 
Színvonalát tekintve a bálok-
hoz hasonlít, hangulatos ru-
lettasztallal, fogadóitallal, 
nyitótánccal, amelyek teljes 
mértékben megidézték a hú-
szas évek swing világát. Él-
veztük… – mesélték friss él-
ményeiket a Local Vintage 
Company énekesnői. 

Szénási-Szabó Diána el-
árulta, 2018-ban hívták életre 
a zenekart, először csak azért, 
mert szerettek volna együtt 
dolgozni, alkotni zenész ba-
rátaikkal. Emellett mindany-
nyiukhoz nagyon közel állt a 
swing és a dzsessz világa.

– Ez a műfaj lehetőséget 
biztosít, hogy más zenei stí-
lusokból is átemeljünk ismert 
és kedvelt dalokat, amiket az-
tán a zenekar saját hangsze-
relésben állíthat színpadra 
– tette hozzá Vida-Veres Imo-
la. – Szeretjük a swingstílus 
sokoldalúságát, hogy táncol-
ható és maximálisan élvez-
hető a közönség számára, 

illetve teret kap az improvizá-
ció, amelyben a zenekar tagjai 
kiteljesedhetnek. 

A formáció körültekintően 
válogatja a dalokat repertoár-
jába, mert a tagoknak fontos, 
hogy a látványvilág hiteles, 
a zenei anyag pedig igényes, 
kidolgozott legyen. A formá-
ció egyik fő erénye, hogy a 
zenészek hozzáértésüknek 
köszönhetően zeneileg ru-
galmasak és sokoldalúak, így 
többször volt rá példa, hogy 
kiléptek eredeti profiljukból.

– Részesei lehettünk a 
Soproni Petőfi Színház több 

előadásának is zenekarként. 
Különösen szerettük azokat a 
projekteket, ahol szabadjára 
engedhettük kreativitásun-
kat, zenei fantáziánkat. Ar-
ra törekszünk, hogy minden 
műfajban teljes mértékben a 

zenei igényességet képvisel-
jük, saját profilunkban pedig 
egyedit hozzunk létre.

A Local Vintage Com-
pany életében idén komoly 
mérföldkő következhet, hi-
szen a zenészek saját dalok 

elkészítését tervezik, és stú-
dióba vonulnak. Emellett fo-
lyamatosan bővítik reperto-
árjukat, és az eddigi évekhez 
hasonlóan országszerte fel-
lépnek majd a tavaszi és nyá-
ri fesztiválokon.

Sztárok itt és ott

Folyamatosan megújul  a soproni Local Vintage Company  

Egyedi zenei igényesség

– Szeretjük a swingstílus sokoldalúságát, táncolható és maximálisan élvezhető a közönség számára – mesélték a zenészek.
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NŐI SAROK  – stílus, divat, praktikák 

Hogyan válasszunk szemüveget?
MADARÁSZ RÉKA

A szemüvegválasztásnál nemcsak az esztétikai szem-
pontokat, hanem az optikai paramétereket is figye-
lembe kell vennünk, ezért az a legjobb, ha szakember 
segítségét kérjük.

Ha valaki úgy érzi, hogy nem 
lát jól, érdemes felkeresnie 
egy optikát, ahol látásvizsgá-
latot is végeznek. Annak sem 
árt rendszeresen ellenőriz-
tetnie a látását, akinek nincs 
panasza, hiszen idővel hoz-
zászokunk ahhoz, hogy rosz-
szul látunk.

– Ha megvannak a vizsgá-
lat eredményei, következhet 
a hozzánk illő szemüvegkeret 
kiválasztása – tudtuk meg Sei-
fert Brigitta optometristától. 
– A keretnek nemcsak jól kell 
állnia, hanem optikai szem-
pontoknak is meg kell felelnie. 

Megfigyelhetjük az optikák 
kirakataiban, hogy egyre több 
gyönyörű keret van a piacon, 

óriási sláger például a zöld. Az 
idei év színe a Peach Fuzz fan-
tázianévre hallgat, és az őszi-
barack egy világosabb árnya-
lata. Még mindig hódítanak 
a nagyméretű fémkeretek, de 
már megjelent a műanyag, pi-
ci és keskeny, szögletes for-
ma is. Az aktuális trendek 
után a szakembert a multifo-
kális lencséről faggattuk.

– Valóságos csodának tar-
tom a multifokális lencsét. 
Évek óta én is ilyet hordok, és 
nagyon megkönnyíti az éle-
temet, hogy nem kell 2–3 fé-
le szemüveget cserélgetnem 
– folytatta Seifert Brigitta. 
– Kiválasztásához nagyfo-
kú precizitás szükséges. Az 

alapos látásvizsgálat után 
megkeressük az archoz és 
a dioptriához illő keretet. Be-
jelöljük a pupillák helyzetét. 
Fontos, hogy az optikus a le-
hető legoptimálisabb lencsét 
válassza ki, figyelembe véve 
a vásárló igényeit. Ezután még 

a lencsét személyre szabot-
tan be is kell csiszolni. Ha va-
laki elfogadja, hogy valóban 
ilyen szemüvegre van szüksé-
ge, jó szolgálatot tesz neki az 
új szemüvege. Ennek ellenére 
megszokási garanciát válla-
lunk ezekre a szemüvegekre. 

– Annak is érdemes évente ellenőriztetnie látását, akinek 
nincs panasza – mondta Seifert Brigitta.  FOTÓ: FILEP ISTVÁN

BULI VAN!

Ocho Macho 
koncert
Február 24-én az Ocho 
Macho lép fel a Búgócsiga 
Akusztik Gardenben. A ze-
nekar 2003-ban alakult Kő-
szegen, a reggae, a ska, a 
punk és a latin keveredé-
séből születtek dalai. Saját 
stílusokat nemes egyszerű-
séggel csak „huppogásnak” 
hívják. Kapunyitás 19 óra, 
koncertkezdés 21 óra. 

Utazás a neon 
birodalmába
Most egy rave utazásra in-
vitálnak mindenkit a ne-
onbirodalomba. Fellépők: 
Johnny Leslie, Atmos line, 
Lady Neon, Jimslash4, Mar-
co Ginelli. A buli február 
24-én, szombaton 23 óra-
kor kezdődik a Hangár Mu-
sic Gardenben. 

A LOCAL VINTAGE COMPANY:  A formáció soproni barátokból és kollégákból alakult, 
szerepel közöttük színművész is. Tagjai: Árva Edina, Király-Horváth Gabriella, 
Szénási-Szabó Diána, Vida-Veres Imola, Szabó László (ének), Papp Attila (ének, gitár), 
Kónyai Flórián (hegedű), Alasztics Balázs (klarinét, szaxofon), Ferenczi Balázs (trombita), 
Vontszemű Miklós (zongora), Giczi Kurt (basszusgitár), Varga Bence (dob). Színházi és 
egyéb projektekben közreműködők: Migovics Zoltán (harmonika), Kiss Zoltán (gitár), 
Sebestyén Patrik (trombita), Molnár Tamás (szaxofon), Vida Mihály (dob), Stöckert 
Ádám (dob). SOPRONITEMAHIVATALOS


